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TOVARIŠ MIHA MARINKO OB PREGLEDU ZBORA
f ob petnajstletnici Slandrove brigade v Mozirju. Zbralo se je nad 
f 400 bivših borcev te brigade, mnogi boroi drugih naših partizan

skih enot in nad 7000 ljudi iz bližnje in daljne okolice.

Prve razprave o ustanavljanju stanovanjskih skupnosti v Zagorju

Dag Hammarrjkjold, gene
ralni sekretar OZN, potuje te 
dni po deželah Srednjega 
vzhoda. Njegova naloga je po. 
tokati vse možnosti za prene
hanje hladne vojne v tem de
lti zemeljske krogle. Tako je 
imel z izraelskim premierjem 
Ben Gurionom in predsedni
kom ZAR Naserjem več raz- 
Oovorov, te dni pa je začel že 
drugo serij o razgovorov z vla
dama v Amanu in Kairu.

Se vedno nesoglasja

Nova izmenjava misli in 
mnenj je potrebna zavoljo te. 
Oa, ker pri prvih srečanjih in 
razgovorih ni prišlo do so
glasja med glavnimi prizade
timi deželami, in sicer zaradi 
jordanskega stališča, ki ga 
vlada ZAR ni mogla sprejeti. 
Pravijo namreč, da jordanski 
kralj ni hotel privoliti v to, da 
hi btfiifianstice čete zamenjale 
Varnostne sile OZN, ter vztra. 
jal pri tem, da bi ustanovili 
Posebno opazovalno skupino 
OZN s posebnimi nalogami 
tudi na ozemlju ZAR, da pa je 
Predsednik ZAR seveda zavr
nil to zahtevo kot nemogočo.

NA KVEMOJU SE VSE 
PO STAREM

Pred dnevi je kitajska vlada 
*poročila, da so štiri ameri
ške vojne ladje zaplule v ki
tajske teritorialne vode. 
Okrog otoka K vemo j pa je
Vse polno ameriških vojnih 
ladij. pekinSka vlada je takoj 
zatem poslala drugo resno 
opozorilo trn pouda jala, da je 
bil ta incident vnaprej pri. 
pravljen in da to pomeni ze
lo nevarno početje, ki ogroža 
kitajsko varnost in suvere
nost. S tem v zvezi pa je po
slal ameriškemu predsedniku 
posebno noto sovjetski premi
er Hruščev, v kateri opozarja 
na resnost položaja in izraža 
željo, da bi s skupnimi napo
ri rešili nevarno krizo na 
Srednjem vzhodu. Ameriška 
vlada pa je obtožila kitajsko 
vlado, da je z »neizzvano« 
Vojaško akcijo poslabšala po
ložaj na Srednjem vzhodu. 
To obtožbo so dali v poročilo 
Bele hiše, ki je nekak prvi 
odgovor na poslanico SZ.

ZDAJ JE NA VRSTI 
VARŠAVA

Vse kaže, da se bodo i> polj
skem glavnem mestu Varšavi 
začela pogajanja med kitaj
skimi predstavniki im ameri- 
škimi zastopniki. Ameriška 
vlada je že naročila svojemu 
Veleposlaniku v Poljski, naj 
naveže stike s kitajskim ve 
loposlamštvom v Varšavi, da 
hi obravnavali nekatera spor
na vprašanja o miru. Zdaj

bo življenje v bodočih stanovanjskih skupnostih prijetnejše in vedrejše
Občinski odbor Socialistične zveze v Zagorju je s prvim 

plenarnim sestankom, ki so se ga udeležili aktivisti SZDL, 
člani stanovanjske komisije in sveta za stanovanje zadeve, 
začel važno in pomembno akcijo za ustanavljanje stanovanj
skih skupnosti v Zagorju.

Razprava je pokazala, da občanom sploh še ni jasno, kaj 
pravzaprav hočemo doseči z ustanavljanjem teh institucij, 
zato bo treba najprej ljudem široko pojasnjevati in jih se
znanjati z vlogo in pomenom bodočih stanovanjskih skupno
sti. Plenum je naročil terenskim organizacijam, naj sicer 
začnejo s to akcijo, vendar naj šele potem, ko bodo ljudje v 
celoti seznanjeni s tem, prinašajo predloge, po katerih bo 
moč v Zagorju ustanoviti dejansko take in tolikšno število 
stanovanjskih skupnosti, da le-te ne bodo nekakšne admini
strativne enote, marveč skupnosti ljudi področij, ki bodo 
znali urejevati cfelotno življenje sebi in svojim družinam.

Predvsem pa bodo morali Zagorjani pokopati že zdavnaj 
preživelo miselnost, da jim bo nekdo tretji omogočil znosnej
še življenjske in druge pogoje, sami pa da bodo stali ob 
strani. Tiste negativne pojave, ki so odraz prejšnjega stanja, 
da je rudnik kot največji lastnik stanovanjskih poslopij po
pravljal stanovanj in sploh urejeval stanovanjsko politiko, 
bo moč odpraviti le tedaj, če bodo začeli hišni sveti spozna
vati, da bodo morali sami poprijeti in v okviru realnih mož
nosti urejati svoje probleme. Doslej seveda to ni bil primer, 
vendarle bi bilo napak dolžiti za takšno stanje samo hišne 
svete, marveč v prvi vrsti zagorsko stanovanjsko upravo, ki 
je s svojim večletnim dokaj neodgovornim ravnanjem in 
sploh upravljanjem stanovanjskih hiš hudo škodila razvijanju 
družbenega upravljanja na tem področju življenja. Saj hišni 
sveti pravzaprav niso niti mogli kaj prida storiti, ko pa niso 
niti vedeli, s kolikšnimi sredstvi razpolagajo, česa se lahko 
lotijo z ustvarjeno najemnino, ko pa je večidel te urejala 
stanovanjska uprava. Zategadelj ni bilo nič čudnega, če so se 
sredstva od najemnin in ki so bila dejansko namenjena vzdr

ževanju hiš, uporabljala za druga komunalna dela. Računi za 
malenkostna popravila so včasih dosegali astronomske šte
vilke, dogodilo pa se je, da so jih plačevali hišni sveti, ki 
sploh niso ničesar popravljali.

Na drugi strani pa niti stanovalci mnogih stanovanjskih 
hiš niso sodili za potrebno, odpraviti določene pomanjkljivo- Leskošek-
sti. Saj so znani primeri, da je stanovalcem puščala streha $ Luka ši ogleduje vinogradniško razstavo v Posavskem muzeju v

OGLED VINOGRADNIŠKE RAZSTAVE 
Podpredsednik Zvezne ljudske skupščine tov. Franc

nad glavo in jim je voda tekla v stanovanja, pa se niso toliko () 
potrudili, da bi pokrili streho z nekaj opekami, marveč so i 
čakali, da bo storil nekdo tretji. V Zagorju je precej strnjenih ji 
stanovanjskih naselij, v katerih bi lahko stanovalci storili j 
marsikaj za izboljšanje tega ali onega Samo ugotavljanje: i 
radi bi to, potrebovali bi otroško igrišče, pa kopalnice in še č 
mnogo drugega, nič ne pomaga, če se ne bodo resno zavzeli $ 
in skušali z lastnimi močmi urejevati te probleme, skupnost t 
pa jim bo rada pomagala, če bo v ljudem potrebna samo- f 
iniciativnost. Tudi Zagorjani bodo morali spoznati, da je moč č 
marsikaj storiti in urediti z lastnimi silami in močmi.

viteški dvorani skupno z ostalimi gosti.

Ko bomo začeli ustanavljati stanovanjske skupnosti, bo 
prišla samoiniciativa in sodelovanje občanov še bolj v ospred
je. Rečeno je, da je stanovanjska skupnost samoupravna 
družbena ustanova, ki usmerja skrbi in življenje ljudi na 
določenem področju. To pa pomeni, da bo skupnost organ, ki
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bo urejal celokupno življenje tistega področja tako, kot bodo ^
ljudje sami odločili. Skupnost jim bo seveda pomagala, morda 
s subvencijami ali brezobrestnimi posojili in drugimi nasveti.

Skratka: vodstva terenskih organizacij Socialistične zve
ze kot drugih družbenih in množičnih organizacij čaka zdaj 
važno opravilo: za začetek je plenum, kot rečeno, sklenil 
ljudem pojasnjevati pomen stanovanjskih skupnosti, in ko bo 
to delo temeljito opravljeno, tudi pomagati pri ustanavljanju 
iniciativnih odborov, zbori volivcev pa bodo zatem dokončno 
odločili in se opredelili za 
skupnosti.

toliko in toliko stanovanjskih 
M. V.

Zbor borcev Slandrove brigade v Mozirju

Sreianie tovarišev

II’

V prijazni dolinici pod Do- 
bravl.Ls.irti so se minulo ne
deljo tirali nekdanji štajer
ski borci in aktivisti. To je 
bilo srečanje ljudi, ki so v 
času narodnoosvobodilnega 
boja, na dan 6. avgusta, leta 
1943, v gozdnem taborišču na 
Šipku ustanovili VI. udarno 
brigado Slavka Šlandra.

Velike in lepe proslave se 
je udeležilo nad 7000 ljudi, 
med njimi več kot 400 borcev 
Slandrove brigade in aktivi
stov narodnoosvobodilnega bo
ja na Štajerskem. Med borci 
in aktivisti so bili tudi na
rodni heroji Stanko Semič- 
Daki, Ivan Kovačič-Efenko, 
Janko Sekirnik-Simon, pro
slavi pa so prisostvovali tudi 
predsednik Ljudske skupščine 
Slovenije, tovariš Miha Ma
rinko s soprogo, in drugi čla
ni Izvršnega sveta LRS.

Dopoldan ob 10. uri so se 
borci in aktivisti strnili v 
zbor, ki sta ga vodila ko-

govoril tov. Mitja Ribičič, biv
ši komisar Slandrove brigade.

Po zborovanju se je razvil 
bogat kulturni program, v 
katerem so sodelovale: Ru
darska godba na pihala iz 
Trbovelj, godba Ljudske mili

ce iz Ljubljane in pevski 
zbor »Zarja« iz Trbovelj. Na
to pa so se nekdanji borci 
spominjali težkih bojev na 
Štajerskem in v prijetnih po
menkih zaključili uspelo zbo
rovanje.

58 milijonov dinarjev
za elektrifikacijo krajev v občini Videm-Krško

BAKLADA V RADEČAH
V soboto so v Radečah za

ključili slovesnosti v počasti
tev občinskega praznika. Na 
slavnostni seji ObLO je govo
ril predsednik občine tov, Fer- 
či Miler, v mestnem parku pa 
je železničarska godba na pi
hala pripravila koncert. Zatem 
se je od savskega mostu do 
trga v Radečah, kjer je bilo 
zborovanje z govorom pred
sednika občinskega ljudskega 
odbora, razvila baklada.

Prireditve se je med drugim 
udeležila tudi republiška ljud
ska poslanka Mirna Zupanči
čeva in predsednik trbovelj
ske občine Tine Gosak.

ZAČELO SE JE SOLSKO LETO
Samo poglejte, koliko se jih je zbralo k začetku šolskega pouka 
na šoli Trbovlje II. Malčki poslušajo upraviteljico Pavlo Zado- 
bovškovo. Seveda: med otroci so tudi starši, ki niso hoteli zamu

diti te uvodne slovesnosti.
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NE ODPAD, MARVEČ PARKIRNI PROSTOR
Naš fotoreporter je ujel na filmski trak pogled na karkirni pro
stor avtomobilov pred vhodom na zagrebški velesejem, ki se je 

začel 5. septembra.

Na področju občine Vadem- 
Krško so v zadnjih dveh letih 
postavili 8 novih transformator
jev in napeljali 22 in pol kilo
metra daljnovoda. Lani so elek
trificirali Vrb insko vas in po
stavili transformator na Zdo
lah, h kateremu je bilo potreb
no 7 In pol kilometra dalj
novoda.

Letos so dogradili v samem
ZDOr K1 g„ _____ ____ mestu Videm-Krško dve trans-

bodo seveda vključili pogaja- manjanta brigade, narodna formatoraki postaji, medtem ko
nja o Kvemoju. Ameriško-ki- 
tajska pogajanja na ravni ve
leposlanikov so trajala do de
cembra minulega leta v Ze- 
nevi, ko je Ml ameriški pred- 
stavnik premeščen drugam, 
Kitajska potem ni več privo
lila v pogajanja z diploma
tom na nižji stopnji za čas. 
tiokler ne bi imenovali novega 
tteleposlamika.

NADALJEVANJE 
POGAJANJ

V 2metli se še vedno nada
ljujejo razprave o miroljubni 
^Porabi jedrske energije. Po 
l*dnu dni razprav je videti. 
da se v ZDA, Angliji in SZ 
ha podoben način lotevajo 
Oseh glavnih problemov in dri 
raziskujejo v glavnem še ved- 
ho splošne stvari. V referatih 
Ib razpravah je bilo nanedano 
t^nogo podatkov, ki bodo še 
dokaj šen čas podlaga za na- 
daijnja snovanja in razisko
vanja. Nekateri člani konfe- 
rence vidijo v dosedanjem 
dalu sestankov pomemben 
k*peh, vendar bo treba v bo
doče še predi navorov, da bi 
doseplf ponolne spomnilne.

heroja Mirko Jerman-Djidji 
in Jože Lepin-Ris. Zbor je 
prišel pred tribuno, kjer je 
Ris raportlral tovarišu Mihu 
Marinku. O pomenu slavja je

so pretekli mesec izročili svoje
mu namenu električno omrežje 
in. opremili transformatorske 
postaje na Smedniku, Mrtvicah, 
Senušah in Velikem Trnu. V

Električna luč na Velikem Trnu in okolici

VREME
Čas OD 12 DO 21 

Prevladoval« bo lepo vreme 
*“rehodne padavine 1 nh^ditvU" 
pričakujemo okoli 14 In 21
**»nbra. V

SEPT
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Po težkem pričakovanju vseh 
prebivalcev Vel. Trna in oko
lice nam je končno zasvetila 
električna luč, ki je za naše 
kraje res prava blaginja, po 
kateri smo toliko let hrepeneli. 
Kar nam nista mogli dati po
kojna Avstrija in njena »pobož
na« naslednica Jugoslavija, nam 
je sedaj oskrbela socialistična 
država, Tatova Jugoslavija.

l(es je, da so interesenti za to 
mnogo žrtvovali denarno in z 
delom, vendar bodo tudi to 
kmalu pozabili. Vas Ravni se je 
marljivim električarjem malo 
oddolžila za njihov trud in jim 
na vrtu Jožeta Pifcd priredila 
veselico, kjer so se mladi m 
tari zavrteli, gospodinje in de

kleta pa so poskrbela, da glede 
postrežbe ni bil nihče zapostav
ljen.

Nekateri udeleženci so izja
vili, da kaj takega še niso do- 
ž;veli.

Najbolj pohvalno In razvese- 
;lvo pu je bilo, da sc je vsa 

družba vedla spodobno in ni

prišlo na tej prireditvi do no
benega incident«.

A. J.

MIHA MARINKO 
V TRBOVLJAH
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Dne 3. septembra je 'bila 
v Trbovljah seja občin
skega ljudskega odbora, 
ki ji je prisostvoval tudi 
jredsednik Ljudske skup
ščine tovariš Miha Ma
rinko. Na dnevnem redu 
je bilo razpravljanje in 
sklepanje o doseženih 
dohodkih In izvršenih 
izdatkih občinskega pro
računa, o prošnjah go
spodarskih organizacij za 
investicijska posojila in 
raznih drugih zadevah. 
Poleg odbornikov je so
deloval v razpravi tudi 
tovariš Marinko, ki je 
med drugim poudaril 
dolžnost ljudskega odbo
ra, da stori vse za pre
skrbo prebivalstva s 
kmetijskimi pridelki — 

zlasti z ozimnico.

i
1
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vseh treh vaseh eo napeljali 15 
km daljnovoda.

Občinski ljudski odbor je 
sodelovanjem podjetij opremil 
vse transformatorske postaje 
teir kupil žico za daljnovod. V 
ta namen je vložil 19,600.000 
dinarjev. Vsa elektrifikacijska 
dela, ki so bila opravljena v 
zadnjih dveh letih, oziroma bo
do še storjena do konca letoš
njega leta, stanejo po predraču
nu 85 milijonov dinarjev. Iz te
ga sledi, da je večji del breme
na odpadel na prebivalce same. 
Razen nizkonapetostnega omrež
ja so ljudje opravili vsa potreb
na fizična dela pri postavitvi
transformatorskih postaj ter ku
pili in postavili vse električne 
drogove za visokonapetostni 
vod.

Da bodo lahko v vseh ome
njenih vaseh dokončno izvedli 
šc potrebna elektrifikacijska 
dela, je dal občinski odbor pre- 
kc kmetijskih zadrug 5 in pol 
milijona posojila. Na splošno 
vlada za elektrifikacijska dela 
veliko zanimanje. To najbolj 
dokazuje dejstvo, da so na pri
mer na Smedniku zadnji me
sec zbrali nad 5 milijonov di
narjev obvez, tako da so najeli 
le 400.000 din kredita za naj
revnejše, Tudi na Velikem 
Trnu so ljudje sami zbrali pre
ko'4 milijone dinarjev, medtem 
ko bodo potrebovali še 2 in pol 
milijona dinarjev posojila.

Kljub temu, da je v vseh 
omenjenih vaseh že v marsika
teri hiši zasvetila električna 
luč, elektrifikacijski odbori ne 
bodo mogli končati svojega de
la, ker 'o prisiljeni započeto 
delo izpeljati do konca. Skoraj 
v vseh vaseh se je namreč zgo
dilo, da nekateri niso hoteli so
delovati pri elektrifikaciji in so 
celo to delo zavirali. Ko pa so 
elektrifikacijski odbori določili 
prispevke in sklenili, da bodo

(Nadaljevanje na 2. strani)

FRANC LESKOŠEK 
■ med zasavskimi vinogradniki

Brežice so v soboto in nedeljo zaživele 
novo življenje. Vse mesto je bilo v znamenju 
slovesnosti, ki jo je ob 10-letnici svojega ob
stoja pripravilo izvozno podjetje »Vino«.

Ko je v soboto nekaj minut po 10. uri 
prišel na dvorišče zgodovinskega gradu v

Tov. Franc Leskošck-Luka odpira vrata v 
viteško dvorano, v kateri je vinogradniška 

razstava.

Brežicah podpredsednik zvezne ljudske skup
ščine, tov. Franc Leskošek-Luka, toplo po
zdravljen od številnih gostov in delovnega 
kolektiva, je predsednik delavskega sveta 
Jožko Lopatič za/;el praznovanje. Razvojno 
pot podjetja »Vino« je bogato opisal njegov 
direktor Stanko Ilijaž, zatem pa so se zbrani 
napotili do viteške dvorane, kjer je podpred

sednik Leskošek odklenil vhod v prostore 
vinogradniške razstave, končno pa prerezal 
še simbolični trak, ki je bil pri vhodu v pro
stor, kjer so prikazali vinogradniki iz Po
savja, Dolenjske, Bele krajine, Hrvatske, Go
riških brd ter delno s Štajerske svoja naj
boljša vina s pokušnjo.

V nedeljo zjutraj so prišli v Brežice kme
tovalci od blizu in daleč. Skozi mesto je bil 
najprej prikaz vinogradniških obdelovalnih 
strojev.

Zborovanje je začel predsednik novome
škega okraja Franc Pirkovič, ki je pozdravil 
vse zbrane, med njimi Franca Leskoška-Lu- 
ko, člana republiškega izvršnega sveta in 
ljudskega poslanca Jožeta Ingoliča, sekretar
ja okrajnega komiteja ZKS Novo mesto Jo
žeta Borštnarja im predsednika novomeške 
okrajne zadružne zveze Viktorja Zupančiča.

Tovariš Pirkovič je opozoril na bodoče 
pomembne naloge podjetja »Vino« pri izbolj
ševanju in nadaljnji razširitvi in krepitvi 
posavskega vinogradništva.

Tov. Leskošek je v svojem nagovoru opi
sal povojna prizadevanja in uspehe jugoslo
vanskih narodov, zatem pa je podrobneje na
kazal naloge na področju kmetijstva in po
udaril, da bo te mogoče doseči s čimnačrtnej- 
šim izkoriščanjem danih sredstev, s splošno 
zainteresiranostjo vseh zadružnikov, z za
družnim sodelovanjem in načrtnim kmeto
vanjem. Opozoril je na pomembne naloge, 
ki stoje pred zadružnimi sveti.

Ko je govoril o konkretnih ‘ nalogah pri 
nadaljnjem razvijanju posavskega vinograd
ništva, kakor tudi ostalih kmetijskih panog, 
je ugotovil najboljše možnosti, da se s po
močjo kmetijskih zadrug in poslovne zveze 
dvignejo na raven, kakršno si vsi želimo.

Podjetju »Vino« je čestital k doseženim 
uspehom v desetletnem delu in zaželel, da 
bi bilo tudi v bodoče mimo vsega drugega 
skupaj z ostalimi organizacijami nosilec no
vega, socialističnega duha na vasi.

Popoldne so bili pripravljeni za zadruž
nike in goste iz drugih krajev izleta in ogledi 
sodobnih vinogradov v brežiški okolici.
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TRIJE KINOSKOPI V 
TRBOVLJAH

Renovlranje kina Svobo- ;; 
da-Zasavje

Trbovlje so dobile že 
tretji kinematograf, ure
jen na kinoskopski sistem 
predvajanja filmov, in to 
v domu »Svobode« v Za
savju. Do sedaj so imeli 
v tem kinu za predvaja
nje filmov samo navadno 
aparaturo, in sicer eno 
samo, tako da so bili med 
posameznimi dejanji po
trebni odmori. Sedaj pa 
to ne bo več potrebno, 
ker je kino dobil že dru
go aparaturo. Prepleskali 
in uredili so tudi kino 
dvorano in namestili v 
njej nove stole, tako da 
je res veselje pogledati v 
lepo urejeno dvorano.

Uprava DPD »Svobode- 
Zasavje« zagotavlja, da 
bo skrbel% za dober film
ski program tudi v bo
doče v zadovoljstvo vseh 
Trboveljčanov.

To, da so v kraju se
daj kar trije kinemato
grafi, ki so urejeni na ki- 
noskopski sistem, je do
godek, kj ga je vredno 
omeniti.

0 nekaterih problemih preskrbe v Trbovljah

KAS STORITI?
Zadnje dpi so Trboveljčane 

presenetile tri stvari: mesnice 
so na pol prazne, vodovodne 
pipe ob določenem času usah
nejo in v pekarnah ob sobo- 
tak rado zmanjka kruha. Ker 
pa so to problemi, ki jih sko
raj vsak čuti na svoji koži, se 
o njih dosti govori, mnogo je
ze je zaradi tega in nič koliko 
očitkov, dostikrat izrečenih na 
napačen naslov, včasih pa rav
no prav.

Zakaj ni v mesnicah dovolj 
govejega mesa, kakšen dan pa 
se celo primeri, da ga spioh 
ni? Odgovor je najbrž že znan. 
saj je o tem problemu mnogo 
pisalo dnevno časopisje Med 
odkupnimi podjetji je bila 
namreč pred nedavnim d go
vorjena najvišia odkupna ce
na za živino, da bi na ta način 
preprečili navijanje cen, ka
kor se je to v preteklosti zelo 
pogosto dogajalo. Naše tržišče, 
zlasti odkupna mreža, namreč 
še vedno ni urejena tako, da 
bi lahko zajela vse tržne viške 
vsepovsod, kjer pač so. 'n se

zato kaj rado zgodi, ta si na 
nekem področju nakupovalci 
podajajo kljuke, drugod jih pa 
ni, čeprav so na razpolago 
znatni tržni viški. Slabosti od
kupne mreže pa so kajpak tu
di drugačne narave in je ne
mogoče. da bi jih v tem se
stavku vse naštel. Hočem sa
mo reči, da je bil tak dogovor 
nujno potreben, odkupna cena 
za živino, kakor je bila po
stavljena v dogovoru, pa ni
kakor ni prenizka (v bližnji 
preteklosti je bila dostikrat 
znatno nižja!), tako da so pro
izvajalci, se pravi živinorejci, 
še vedno krepko stimulirani. 
Ker pa njihova kupna moč ni
kakor rti slaba, predvidevanja 
(pravzaprav to niso samo 
predvidevanja) glede letošnje
ga pridelka pa zelo obetajoča, 
se jim seveda s prodajo živine 
nikamor ne mudi. Povrh tega 
pa je tudi izterjavanje davkov 
zelo nedosledno, o čemer pri
čajo precejšnji zaostanki, zla
sti v pretežno agrarnih obči
nah, in tudi to je pomagalo k

situaciji na živinskem

Posvet na občini Trbovlje
Dograditev skladišča »Vita- 
minka«. O Trgovska podjetja 
bodo preskrbela ozimnice # 
Potrošniški krediti za ozim
nice # Premajhna zainteresi

ranost KZ Trbovlje

Na občinskem ljudskem od
boru Trbovlje je bil v petek, 
5. septembra, zanimiv posvet 
o korakih, ki naj zagotove 
zadostne množine ozimnic za 
delovne ljudi v občini. Da pa 
bo mogoče rešiti to pereče 
vp-o---!o iP treba nrpijhod-

pri izgradnji omenjenega skla
dišča, takoj spet pričeli. Vsa 
ta dela morajo biti končana 
v enem mesecu.

Za prebivalce v Trbovljah 
bodo preskrbela dovolj krom
pirja trgovska podjetja »Vita- 
minka«, »Potrošnja«, »Izbira« 
in »Preskrba«. Trenutna cena 
krompirja je 14 din. Trgov
sko podjetje »Vitaminka« pa 
je nadalje sporočilo, da bo 
imelo na razpolago dovolj 
kvalitetnih zimski jabolk, ka- 
terih pena se bo siri-ria od ?P

vanju, je sklep, da se morajo 
ozimnice preskrbeti v zadost
nih količinah in da pri tej 
preskrbi ne sme nihče iskati 
dobička. Zanimiv je tudi 
predlog, naj bi naša gospo
darska podjetja, ko dele svo
jim delovnim kolektivom do
biček, dala delavcem nanje 
odpadajoči znesek v obliki 
prispevka za ozimnice. Na 
drugi strani pa naj se delav
cem kajpak obrazloži, da lah
ko dobe tudi potrošniški kre
dit za nakup ozimnic.

Ob koncu so razpravljali še 
o delu KZ Trbovlje. Ta za

druga ima v svojih posloval
nicah naprodaj sadje, ki je 
ceneje, vendar v njih niso sto
rili do danes ničesar, da bi 
intervenirala na trgu. Taka 
intervencija na trgu bi bila 
kaj koristna, saj bi potroš
niki prav radi prišli do cenej
šega sadja. Tako je zastopnik 
KZ Trbovlje kar pošteno po
vedal, da je verjetno njihovim 
trgovskim uslužbencem »pod 
častjo«, da bi uvedli prodajo 
sadja na trgu, zato take pro
daje še ni nihče uvedel, če
prav bi bila v korist potroš
nikov priporočljiva.

taki 
trgu.

Kaj storiti7 Mesarska pod
jetja bi lahko kršila obstoječi 
dogovor glede odkupnih cen 
in seveda tvegala tudi kazen, 
toda kakšno korist bi imeli od 
tega potrošniki. V mesnicah 
bi res imeli spet dovolj mesa. 
toda cene bi bile precej višje, 
to pa ne samo zaradi slabosti 
odkupne mreže, kot smo rekli 
v drugem odstavku, ampak 
tudi zato, ker smo mnogokje 
lani krepko posegli v živinski 
fond in je ponudba zaradi te
ga manjša. Mi pa seveda na 
moremo in ne smemo biti 
ujetniki zakona ponudbe in 
povpraševanja, zlasti ne ta
krat, kadar deluje na škodo 
velikega števila potrošnikov, in 
smo zaradi tega morali ome
jiti njegovo delovanje z dogo
vorom o najvišjih odkupnih 
cenah za živino. Le-ta bo ve
ljal pač tako dolgo, dokler bo 
potreben. Živinorejci pa kaj
pak ne bodo mogli dolgo vztra
jati na mnogo višjih, nikakor 
ne upravičenih cenah, in je 
zato pričakovati, da bo cena 
živine kmalu padla. K temu 
bo pripomoglo tudi dejstvo, da 
letošnje krmske prilike niso 
najbolj idealne. To pomeni, da 
velja še malo potrpeti! Mesar
ska podjetja, seveda skupaj s 
kmetijskimi zadrugami, pa si 
morajo nenehno prizadevati, da 
bodo le našla ponudnike s 
primemo ceno, če ne v nepo
srednem območju, pa kje 
drugje.

DISCIPLINA IN ZAVEST, DA 
NAS JE VEC, PRI PORABI 

VODE..,

Problem vode v Trbovljah 
je splošno znan in ga v tem 
sestavku ne bi podrobneje opi
sovali. Gre pač za to, da viri 
vode niso zadostni, in to celo 
takrat, kadar je dovolj pa
davin, kaj šele v sušnih dneh. 
Tudi je znano, da trenutno ni 
na razpolago toliko sredstev, 
da bi ta problem rešili kar čez 
noč. Preostane torej samo še 
to, da v zavesti, na nas je več, 
prisluhnemo opozorilu komu
nalnega podjetja in se po 
njem tudi ravnamo. Gre nam
reč za to, da je v mnogih pri

POMENEK TEGA TEDNA

Nikamor drugam 
kot k rudniku!

Včasih, pred vojno, je veljalo prepričanje, da je vsak 
tisti, ki je dobil zaposlitev, tako rekoč na konju. Delo v 
rudniku je veljalo za kolikor toliko stalno, medtem ko so bila 

drugod delovna mesta bolj ali manj nestalna in ljudje so bili
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merih, zlasti tam, kjer ni štev
cev, poraba vode naravnost 
razsipna. Ali takrat ne pomi
slimo, da je veliko ljudi v više
ležečih naseljih mori' zventu.

— hudo

radi nas na razpolago samo 
enkrat ali dvakrat na dan? 
Marsikje so vodovodne insta
lacije pokvarjene in naša 
dolžnost je, čeprav plačujemo 
za vodo pavšalno določen pri
spevek, da jih damo čimprej 
popraviti!

NE PLANIRATI NA ŠKODO 
POTROŠNIKA!

Ob sobotah (zlasti ob sobo
tah!) v pekarnah in trgovini 
rado zmanjka kruha. Po mo
jem mišljenju je vzrok v bo
jazni pekam, da bi kruh, če 
bi ga preveč spekli, ostal v 
zalogi in ga ne bi mogli spra
viti v denar. Planiranje je 
vsekakor dobra stvar, toda ne 
sme iti na škodo potrošnika. 
Vsekakor je bolje, če nekaj 
štruc ostane v zalogi, kot pa 
če določeno število potrošni
kov ostane brez kruha.

V trgovinski mreži pa je Ce
sto pojav, da ni mogoče dobiti 
nekaterih predmetov, ki jih je 
sicer drugje dovolj na razpo
lago. Morda je res, da to traja 
samo nekaj dni, ker so zalo
ge določenih predmetov pošle 
in jih je treba spet obnoviti, 
toda to se pri stalnem raču
nanju potreb nikakor ne bi 
smelo zgoditi. Ce pa je vzrok 
slabe izbire v premajhnih 
obratnih sredstvih oziroma za
radi varčevanja pri obrestih 
na obratna sredstva, bi se tu
di ta problem moral na neki 
način zadovoljivo rešiti. V 
Sevnici sem slišal, da so trgo
vine na račun večje izbire 
blaga povečale stroške za pol 
odstotka. To za potrošnika res 
ne bi bilo tako občutno breme, 
če bi potem bila izbira blaga 
zadovoljiva in ne bi bilo t.reba 
določenih predmetov kupovati 
v večjih mestih, kamor poto
vanje stane mnogo več. kot pa 
znašajo zš pol odstotka višji 
stroški.

Moje pripombe so seveda 
subjektivne, upam pa, da so 
tudi objektivno upravičene.

Potrošnik

ustvarjanjem novih odnosov med ljudmi pometla s prežive
limi pojmovanji in nazori, kajti delo je svobodno, kot pravi 
naš program ZKJ, in vsepovsod enako cenjeno, če je name
njeno rasti in razevetu socialistične skupnosti.

Žal je pri nas, zlasti v Zagorju in Trbovljah, mnenje 
nekaterih ljudi o tej stvari še vedno hudo zaostalo in še 
vedno se v naših delavskih družinah govori o rudniku kot 
edinem podjetju, kjer je človek varno spravljen, da bo do
čakal starost in zasluženo pokojnino. Seveda je razumljivo, 
da se taka in podobna miselnost še pojavlja v najrazličnejših 
oblikah, ker imajo rudniki pri nas tradicijo in so bili prva 
podjetja, kjer je človek dobil zaposlitev. Toda pričakovali 
bi, da se bo z razvijanjem našega socialističnega gospodar
stva vendarle to prenehalo, kajti pred očmi naših občanov 
Vidno rastejo nova podjetja, nove gospodarske organizacije, 
obrtne delavnice in institucije, ki potrebujejo delovnega člo
veka. da jim bo pomagal do razvoja in veljave.

Prav zavoljo tega je povsem nerazumljivo, da se naši 
starši hudo razburjajo, če njihov otrok, ko dopolni določen« 
starost, izpolni šolsko obveznost ali izuči v tem ali onem 
poklicu, ne dobi dela pri rudniku. Zdi se, kot da ne živijo v 
naših krajih in hodijo po svetu z Zaprtimi oziroma zaveza
nimi očmi. Se slabše je, da je celo med najrazličnejšimi 
uslužbenci in ljudmi s srednjo ali celo višjo izobrazbo uko

reninjeno tako mnenje. Prav zategadelj se dogaja, da imajo 
naši rudniki izredno dober strokovni kader, ostala mlada, 
komaj nastajajoča podjetja pa so malone brez njega in se na 
vse načine prizadevajo najti take ljudi Znani so primeri, da 
so nekateri ljudje vehementno, seveda brez prave obrazlo^ 
žitve, odklonili delo v drugih podjetjih, češ da so že njihovi 
očetje delali pri rudniku, zato hočejo tudi sami. Kajpada: 
človek bi mislil, da je takšno nerazpoloženje do ostalih pod
jetij zaradi slabših prejemkov. Vendar razni primeri dokaj 
zgovorno kažejo, da ni tako, saj so plače drugod povsem ena
ke onim pri rudnikih.

Ko smo ustanavljali komune, smo vedeli, da ustanavlja
mo teritorialne, zaokrožene enote, v katerih bo prišla do 
veljave specifično družbeno-politična oblika za organiziranje 
skupnih družbenih naprav. Potemtakem ne smemo dopustiti, 
da bi konkretno v Zagorju, Trbovljah ali Hrastniku imeli za 
cilj razvijati zgolj rudnike, pozabljati pa na druge široke 
možnosti, ki jih imamo na razpolago, torej razvijati ostala 
potrebna gospodarska podjetja. Zgrešena je miselnost, da se 
reže največji kos kruha pri rudnikih in da je najslabši kruh 
spet samo pri rudnikih. Ko so v Zagorju oni dan zaključili 
drugo povojno gospodarsko razstavo, je neki obiskovalec na
pisal v knjigo vtisov tudi tele misli: razstava je nazoren 
dokaz, kako se kljub težavam in slabostim razvija zagorsko 
gospodarstvo, in vzbuja vtis. da Zagorjani počasi spoznavajo, 
kako silno važno je pomagati vsestranskemu razvoju in rasti 
ostalih podjetij, ne pa samo rudniku.

Ali se niso tudi vsi ostali Zagorjani prepričali, da »mo v 
novih pogojih, ko je delo osvobojeno in oplemeniteno z nače
lom: POVSOD ENAKO. CE POMAGA RASTI SOCIALIZMA, 
vendarle napravili izdaten korak naprej v komunalnem 
gospodarstvu in da so vsestranske možnosti, da se nekatera 
podjetja razvijejo v pomembne gospodarske institucije.

Kolikor bolj bo v naše ljudi prodiralo spoznanje, da de
lajo za skupne interese in cilje, toliko manj bo tistih--NIKA
MOR DRUGAM KOT K RUDNIKU! M. V.

»Potrošnja« v Trbovljah pošilja potrošnikom

Le redkokdaj se zgodi, da je na trboveljskem trgu takšna gneča, 
da bi gospodinje ne našle dovolj prostora. Tokrat pa se je ta 

ustavil kar pred trgom.

no rešiti neko drugo vpraša
nje — dograditev skladišča 
trgovskega podjetja »Vitamin- 
ke«. To vprašanje so že rešili 
na zadnji seji občinskega 
ljudskega odbora in bodo z 
deli. s katerimi so prenehali

do 52 din. Tudi grozdje je v 
zalogi. Ta prihaja iz Kopra, 
ker je od tamkaj cenejše, po 
60 din, medtem ko stane 
grozdje z Bizeljskega 75 din.

Med važnimi sklepi, ki so 
bili sprejeti na tem posveto-

Obratni delavski sveti na rudniku 
Trbovlje-Hrastnik

Na povabilo tajništva okraj
nega sindikalnega sveta iz 
Ljubljane je bilo prejšnji pone
deljek na upravi rudnika Tr« 
bovlje-Hrastnik prvo posveto
vanje odgovornih tovarišev iz 
delavskega upravljanja, sindi
kata, ZK in uprave rudnika, da 
ugotove potrebo po ustanovitvi 
obratnih delavskih svetov v 
podjetju.

To pobudo je dal že pred 3 
leti občinski' sindikalni svet v 
Trbovljah, vendar do ustano
vitve obratnih delavskih svetov 
na rudniku doslej n; prišlo. 
Prva razprava o tem vprašanju 
pa je ugotovila ne le možnost, 
temveč tudi potrebo ustanovit
ve takih svetov.

Za ustanovitev obratnih de
lavskih svetov so se zadnje čase 
zlasti začeli zavzemati tovariši 
iz Hrastnika, ki to potrebo bolj 
čutijo kot v Trbovljah, ker je 
hrastntški del rudnika od upra
ve podjetja oddaljen, potreben 
pa je družben organ, ki bi 
lahko marsikaj uspešno in sa
mostojno rešil.

Na tem sestanku so poudarili, 
da bodo morali obratni delavski 
sveti sčasoma prevzeti določene 
funkcije in da bodo morali na
dalje obravnavati svoje interne 
probleme v skladu s koristmi 
celotnega rudnika. Uvedba ob
ratnih delavskih svetov se po
veri posebni komisiji. Njene 
predloge naj nato prouči rud
niški delavski svet s celotnim 
kolektivom, pobudnika pa naj 
bi bila za to organizacijo ZK in 
sindikat.

Komisija Ima tudi nalogo, da 
do 1. oktobra t. 1. prpuči vso 
problematiko iti določi pristoj
nost obratnih svetov ter posa
meznih področij, ki naj bi jih 
ti novi sveti zajemali, »pored
no s tem naj se prouče izkuš
nje po drugih rudnikih.

Vsekakor bodo obratni DS na 
rudniku znatno približali de
lavsko upravljanje kolektivu, 
kajti dosedanji delavski svet s 
85 člani je to nalogo zelo težko 
zmogel. Razen tega bodo obrat
ni delavski sveti bolj konkretni 
odigrali svojo vlogoi, ker jim 
bodo dana v pregled in presojo

finančna in ostala vprašanja 
podjetja in bodo lahko dali ti 
sveti marsikatero pobudo za 
koristi in napredek rudnika. Ze 
to prvo posvetovanje je pokaza
lo, da bo po ustanovitvi obrat
nih delavskih svetov treba re
organizirati nekaj rudniških 
obratov oz. jih razdeljti, saj 
Imajo posamezna področja na 
rudniku svoje lastne finančne 
oz. ekonomske pokazatelje, ka
kor sta na primer rudniška ope
karna v Trbovljah in reparatur- 
na delavnica v Hrastniku.

Prvi koraki so torej storjeni, 
obratnim delavskim svetom pa 
želimo v nadaljnjem uveljav
ljanju in širjenju delavske sa
mouprave mnogo uspehov.

t. k. k.

PRIPRAVE NA VOLITVE 
ZADRUŽNIH SVETOV 

V VIDMU-KRŠKEM
V občini Videm-Krško so 

priprave za volitve v zadruž
ne svete v polnem teku. O tem 
vprašanju je pred nedavnim 
že razpravljal občinski komite 
ZK skupno s predsedstvom 
občinskega odbora SZDL. Po
litični štab za izvedbo volitev 
je pripravil vse potrebno, da 
bodo izbrani najboljši kandi
dati za te svete.

Poletni občni zbori vseh 
kmetijskih zadrug v občini Vi
dem-Krško bodo v drugi polo
vici meseca septembra, kjer 
bodo med drugim sprejeli kan
didacijske liste za volitve v 
zadružne svete. Da bo izbor za 
te svete res temeljit, bodo o 
njih predhodno razpravljale 
vse politične organizacije na 
terenu s sodelovanjem uprav
nih odborov KZ. Ob tej prilož
nosti bo odigral važno vlogo 
tudi občinski komite LMS ter 
osnovne organizacije LMS, ki 
bodo s svojim vplivom zvišale 
članstvo v kmetijskih zadru
gah ter dosegle, da bodo pred
lagali v zadružne svete več 
mladine.

BLAGO NA DOM
Menda smo v novoletni šte

vilki v sestavku »Zelje obča
nov* napisali y našem tedniku 
med drugim tudi klic trbovelj
skih gospodinj, ki so predlaga
le trgovskim poslovalnicam, naj 
jim začnejo pošiljati blago na 
dom. Povedale *o, da bi jim s 
tem prihranili trgovci marsika
tero pot in urico časa. Takrat 
nji! ove želje niso vžgale, če
prav to delajo že v drugih slo
venskih krajih, pa tudi v Spod
njem Posavju.

Zdaj so si tudi nekatera trbo 
veljeka podjetja odločila sto
riti nekaj podobnega. V poslo
valnici »Potrošnje« na Vodah 
visi na steni lepak, ki sporoča 
kupcem, da se je poslovalnica 
odločila s prvim septembrom 
dostavljati strankam* blago na 
dom, in to brezplačno.

Mi pa smo povprašali poslo
vodjo te poslovalnice, da bi 
nam povedal, kako so to spre
jeli njihovi odjemalci. Odgovor 
kaže, da bo stvar stekla, kajti 
že v prvih dneh so se te ugod
nosti poslužlle zlasti gospodinje 

z 2abjeika. Podjetje ima stal
nega delavca, ki dela drugače v 
skladišču, zdaj pa *e preniša

ljudsm najrazličnejše blago na 
dom. Doslej mora še nositi po
trošilo blago Po rokah ali na 
ramenih, podjetje pa bo nema

ra kupilo prevozno sredstvo, .■ 
katerim bo lahko naenkrat 
spravilo več strankam blago n: 
domove.

Zanimivo j« to, da dela to 
podjetje brezplačno. Bržčas sr 
jim to splača, ker bo na ta na
čin še laže obdržalo svoje stal

ne kupce, hkrati pa si pridobi
lo še druge. Tako torej ne dr
ži mnenje zagorskih trgovskih 
podjetij, da za zdaj še ne more
jo prevažati blaga na dom. ke-, 
nimajo za to niti ljudi niti sred
stev, s katerimi bi plačali tt 
usluge.

Prej ko slej bodo morala tud, 
ostala trgovska podjetja slediti 
temu zgledu. To pa pomeni ne
koliko drugačen veter v pos,o

vanju naših trgovskih podjetij, 
ki se doslej nikakor niso mo- 
gl., privaditi oziroma prisluhni
ti upravičenim željam potroš
nikov. Zanimivo je tudi to, da 
je v trgovskem podjetju •P°' 
trošnja« v Trbovljah dal tako 
pobudo poslovodja sam, ker 1* 
ugotovil, da bo poslovalnica v 
prvj vrsti s tem pomagala 1JU' 
dem, na drugi strani pa si 1,0 

pridobila večji ugled in velja
vo in končno dosegla tudi več- 
il blagovni promet.

Zare$ bi bilo prav. da bi tudi 
ostali kraji in ostala trgovska 
podjetja sledila temu zgledu 
Sveti potrošnikov bi lahko o
tem spregovorili pri upravah 
trgovskih podjetij, jn verjetno 
bi lahko našli kako pot, ki hi 
ustregla njihovim stalnim 1° 
ostalim kupcem.

M. V.

Poskusni nasadi na Senovem

NAS KOMENTAR

Na pragu pete republike
Prav te dni se Je de Gaulle vrnil iz Afrike. Njegovo potovanje je bilo 

naporno, saj je v nekaj dneh obiskal Madagaskar, Ekvatorialno Afriko, 
Zahodno Afriko in Alžirijo. Bilo je naporno, vendar ne tako uspešno kot 
so de Gaulle in njegovi pristali pričakovali.

Kaj je de Gaulle našel in dobil v 
francoskih afriških kolonijah? In zakaj 
»e je sploh podal na tako dolgo pot?

Francija stoji te dni pred težavno 
odločitvijo. Pa ne samo Francija. Pred 
takšno odločitvijo stoje namreč tudi 
francoske kolonije v Afriki, pa tudi 
Alžirija, ki jo sicer nimajo za ko
lonijo, temveč za del francoskega ozem
lja. Gre za novo ustavo, za ustavo, ki 
si jo je de Gaulle želel, že preden je 
prevzel dolžnost predsednik^ vlade in 
ki jo je sedaj pred dnevi dokončno 
formuliral.

O čem govori ta ustava? Njeni pri
jatelji govore, da je silno preprosta, 
nasprotniki pa pravijo, da je zelo kom
plicirana in škodljiva. Torej ne more
mo verjeti obem. Lahko samo povemo, 
kaj hoče doseči ta nova ustava. Pred
sednik republike bi postal glavna oseb
nost v državi, parlament bi izgubil 
precej pravic, ki jih je doslej Imel,

kolonije bi postale polavtonomne po
krajine v tako imenovani francoski 
federaciji, Alžirija pa bi bila integral
ni del Francije, torej del francoskega 
ozemlja. To je vse, o čemer govori no
va ustava, vse, za kar bi moral fran
coski narod in narodi v francoskih ko
lonijah reči »da« ali »ne«.

In zaradi te nove ustave, zaradi bit
ke »da« ali »ne«, je de Gaulle pred 
dnevi potoval na Madagaskar V Fran
cosko Ekvatorialno Afriko, v Franco
sko Zahodno Afriko in v Alžirijo.

Afriški narodi so ga različno spreje
mali. Nekateri so ga pričakovali z 
lamploni, s kresovi in pesmijo, drugi 
pa z demonstracijami in radikalnimi 
zahtevami. Vendar je bila poanta ista. 
Na Madagaskarju so socialni demokra
ti, ki so sicer pridobili na j večji del 
vsega, kar znajo iz Francije, pričakali 
z zahtevami o neodvisnosti Madaga
skarja, o novi državi, ki bi se imeno

vala socialna in demokratska republi
ka Madagaskar, pa čeprav so ob tem 
nosili lampione in zažigali kresove. V 
Ekvatorialni Afriki se je moral de 
Gaulle spopasti zlasti s težnjami, ka
merunskega naroda, s težnjami o ka
terih smo v našem listu že večkrat pi
sali, s težnjami po neodvisnosti 'n po 
svobodni demokratični republiki, ki bi, 
če bi jo Francija pripoznala, lahko ži
vela v okviru tako imenovane franco
ske skupnosti. V Dakarju, v mestu, ki 
ga imajo za središče Francoske Za
hodne Afrike, je spet de Gaulle veliko 
obljubljal, vendar so ga mladi Afri
čani, ki bi želeli, da bi afriški narodi 
imeli iste pravice kot francoski narod, 
izžvižgali. Novinarji so poročali, da se 
niti ena njegova beseda ni slišala, sli
šala pa se je zahteva: »Hočemo neod
visnost«.

In v Alžiriji, tvoru sodobne Franci
je? V tej deželi ni de Gaulle povedal 
ničesar novega. Spet je govoril o inte
graciji, torej o priključitvi celotnega 
Alžiira k Franciji, govoril je o Alžiriji 
kot o delu francoskega nacionalnega 
ozemlja. S tem pa )e storil to, kr - so

storili njegovi predhodniki, meščansko 
zarjaveli državniki Francije. Storil Je 
levjo uslugo voditeljem francoskega 
imperija, v alžirskih množicah pa je 
utrdil prepričanje, da je edini izhod 
iz sedanje krize boj in samo boj za ne
odvisnost.

Torej če danes govorimo o rez.ultatih 
de Gaullovega potovanja po afri".iih 
kolonialnih ozemljih Francije, ki ima
jo kakih 10 milijonov kvadratnih kilo
metrov in na katerih živi okoli 43 mi
lijonov prebivalcev, lahko rečemo: 
Afrika se je prebudila. To ni fraza 
ali propagandno geslo nekoga izmed 
nas, komunista, socialista ali protikolo- 
niallsta. Afriški narodi so dozoreli in 
terjajo svobodo, neodvisnost, suvere
nost. Sleherna francoska ustava, ki 
jim tega ne zagotavlja, predstavlja za 
njihove težnje samo korak nazaj. To 
pa de Gaulle, kot kaže, noče videti, ali 
pač ne zna videti. In ves problem Je v 
tem, kdaj bo francosko meščanstvo, 
kdaj bodo francoski državniki spregle
dali, da je njihove ideje o velikem 
francoskem »carstvu« povozilo kolo 
zgodovine

85 milijonov za elektri
fikacijo kiajev v občini 

Vidun-Krško
(Nadaljevanje s prve strani) 

vsi tisti, ki niso hotel) sodelo* 
vat) oziroma pomagati pri delu, 
moral) plačat, trikratno vsoto 
za priključek, je bito še večje 
godrnjanje. Ker pa so te skle
pe potrdili tudi zbor) volivcev, 
v, postali zakon za vse prebi
valce. Zarad) tega so se skoraj 
va) prizadeti, ki jih je bito I® 
nekaj, premislili in se sprijet' 
nili z obvezo, ki Jo Je elektrifl' 
kacijsk) odibor določil po kata
strskem dohodku, kar krepko 
poprijeli za delo. Najbolj zani
mivo Je bilo na Smedniku, ko 
Je neki večji kmet dan P>"*“ 
otvoritvijo omrežja prinesel 
elektrlfikacijskemu odboru 70 
tisoč dinarjev in tako kril vso 
zamujeno obveaso in sc z nJ° 
vključil med potrošnike.

Prav tako zanimivo Je, da *° 
sc pr| elektrifikaciji podeželj* 
uspešno izkazali v glavnem 
ljudje , ki so poznani že k°* 
aktivni borci za izboljšanje 
lj Omski h pogojev svoja v**4. 
Tako so na primer na Senušsb 
glavno breme elektrifikacije 
prevzeli tisti, ki so pred d vem« 
letoma zgradili v svojem kr*P? 
osnovno šolo, na Zdolah zop** 
tisti, ki so vse sile usmerili^ 
dograditev ceste Videm—Kr**0 
—Zdole, medtem ko so v osta
lih vaseh Isti ljudje delali ** 
asanacije itd. Niso pa ostali 
mi, kajti pridružili »o se jlmj1* 
octall in na ta način poveč**1 
število aktivnih delavcev, l?or” 
cev za razcvet podeželja.



Občanom
občine

Spomini na žrtve, na preseljevanje, na padle borce in na preganjanje naših ljudi p< 
okupatorju nam osvežujejo moč v nenehnem boju za dosego tistih idealov, za katere so naši 
narodi dali največ žrtev. Sovražnika smo pregnali z naše zemlje, na njenih tleh pa smo s pono- 
■om stopili k izgradnji socialistične domovine.

Danes lahko gledamo s ponosom na razvoj naše dežele. V letih obnove podeželja smo veči
del odstranili težke posledice okupacije. Akcijo obnove in Izgradnje objektov za zboljšanje živ
ljenjske ravni na gospodarskem, kulturnem in prosvetnem področju bomo nadaljevali tudi v 
prihodnje.

Družbeno samoupravljanje v gospodarstvu, šolstvu, ljudski prosveti in zdravstvu se nenehno 
krepi. Krajevni odbori in zbori volivcev so postali odločilni usmerjevalci vsega družbenega 
razvoja ln dogajanja. Vsi ti organi, na čelu z občinskim ljudskim odborom, s sodelovanjem 
Zveze komunistov in SZDL, se zavedajo, da je v skupnem sodelovanju moč in napredek.

Nov komunalni sistem zagotavlja nenehen razvoj in razcvet občine. Doseženi uspehi v 
Industrijski proizvodnji so nam porok za prihodnji razvoj kmetijstva, kateremu bo treba po
svetiti vso pazljivost. V bodoče bo treba razen razvijanja Industrije, obrti, trgovine in gostin
stva posvetiti mnogo več skrbi razvoju kmetijske proizvodnje in komunalne delavnosti. Vedeti 
moramo, da lahko samo z dvigom kmetijske proizvodnje izboljšamo življenje kmeta, z njim pa 
hkrati življenje delavca v industriji in mestu.

K letošnjemu občinskemu prazniku občine Sevnica čestitam vsem občanom z vabilom, da 
se skupne proslave, ki bo v nedeljo, 14. septembra, v Sevnici, udeleže v čimvečjem številu in 
da bi tudi v prihodnosti nenehno delali za blaginjo in razcvet naše socialistične domovine.

KAREL KOLMAN, 
predsednik ObLO Sevnica

Kratko, toda
PRVI VEČJI POŽAR v Sev

nici leta 1943 je upepelil skoro 
ves trg razen obeh cerkva in 
treh hiš. Nastal je po neprevid
nosti neke krojačice. Drugi ve
liki požar je izbruhnil na bln- 
koštno nedeljo 1754. leta. Zajel 
je trg z župno cerkvijo. Tam, 
kjer je zdaj trg. podjetje »Slo
ga«, je bila takrat gostilna Si
mončič. V njej so cvrli mast, ta 
Pa se je po neprevidnosti vnela 
ln zanetila požar.

1862. LETA JE BILA ZGRA
JENA mimo Sevnice železniška 
proga. 1873 leseni cestni most 
čez Savo, ki je zdaj že pravi 
nebogljenec. Veliki most želez
ne konstrukcije za dolenjsko 
progo pa so dokončali 1938. 
leta. •

TONE PERUSEK, ki sredi 
Sevnice prodaja časopise, nam 
Je postregel z nekaj podatki s 
svojega področja. Ob delavni
kih proda 15 in ob nedeljah 130 
Poročevalcev, 5 in 50 Pravic,

vačnice, ki jo vidimo ob vhodu 
v Sevnico, do Piaunštajnerjeve 
gostilne so naredili most iz 
lojtrskth vozov, da so lahko 
ljudje hodili preko razlite vode. 
1954. leta je v dveh urah moč
no narasla Sevnična in popla
vila Šmarje.

•
SEVNICANI SO V LETOŠ

NJEM prvem polletju kupili 149 
radijskih sprejemnikov, 74 ko
les, 12 motornih koles, 4393 
električnih žarnic. Bencinska 
črpalka na Glavnem trgu je 
prodala najrazličnejšim doma
čim in tujim lastnikom motor
nih koles 75.500 litrov bencina.

Nov spomenik v Sevnici

Sevnica praznuje jutri 
in v nedeljo svoj prvi 
občinski praznik. Ob tej 
priložnosti bodo odkrili 
na trgu pri železniški 
postaji spomenik vsem 
padlim borcem in žrt
vam fašističnega terorja

GRAD NA GRIČU NAD ME
STOM z močnimi obrambnimi 
stolpi je posebna sevniška zna
menitost. Lutrska klet pod 
njim je bila nekoč katoliška 
cerkev. V tej kleti je pridigal 
Jurij Dalmatin. Sedanje občin
sko poslopje so imenovali spod
nji grad. Oba gradova sta bila 
povezana med seboj s podze
meljskim hodnikom, ki je služil 
za skrivališče pred Turki. Dru
gi podoben hodnik je povezo
val Krulejevo in Lutrsko klet.

PRVI NEMCI SO PRIŠLI v 
Sevnico 1876. leta in ustanovili 
društvo Sudmark in šolsko dru
štvo »Schulverein«, ki je služilo 
zgolj poneniččvanju. Nemci so 
imeli 1890. leta potujočo čital
nico. Takrat so kot protiutež 
ustanovili to tudi Slovenci. Nem
ci so čedalje bolj zgubljevali.

DOBER START — Na zadruž
nem posestvu Boštanj — Sev
nica so začeli z obiranjem ja
bolk, ki v nizkodebelnem nasa
du letos prvič rodijo. Letina je 

za začetek odlična.

25 Primorskih dnevnikov, vsak 
teden 380 TT, 10 izvodov Pla- 
vega vjesnika, 8 Globusov, 15 
Poletov, 10 Tovarišev, 5 izvo
dov revije »Življenje in Teh
nika«, vsako soboto 20 dnevni-

POZOR, MINE!
TAM je spet stal pod ba

grom in kup zemlje na 
njem se je vidno večal. Ne
kaj metrov od tu se je sve
til napis: »Vstop na gradbir 
šče strogo prepovedan! 
Nevarnost min!«

IIZ DNEVA 
V DAN

Z gradbišča so zvozili okoli 
3000 kubikov zemlje in kam
nitega zidovja. Od starega po
slopja so namreč še ostala 

* kletna tla.
Temelji nove hiše bodo glo

boki 4,5 m, ponekod pa tudi 
več.

Čudno, kako se je življenje nenadoma 
spremenilo, pravijo Sevničani in tisti, ki 
izstopajo na železniški postaji. Spomenik 
Jožeta Plečnika in B. Pengova je dobil 
skoro dokončno podobo. »Pionirjev« bager 
neutrudno zasaja svoje žrelo v kubike 
zemlje, tam kjer bo stala nova trgovska 
hiša. Streljaj dalje zidarji že vgrajajo prvo 
opeko v nove prostore konfekcije »Lisca«. 
Na tovorni postaji čakajo vozovi tepk, spet 
se polnijo skladovnice drv.

V KMETIJSKI ZADRUGI imajo ta čas dela 
čez glavo. Od blizu in daleč prihajajo ponudbe 
in povpraševanja po posameznih pridelkih. 
Kmetje jo tako rekoč zasipajo z izdatnimi me
rami tepk, ki so letos rekordno obrodile in že 
skoro ne vedo več, kam z njuni. V temeljitem 
premisleku je nadaljnja organizacija odkupa, 
zlasti pri krompirju, ki ga je letos spet mnogo 
in bo težko vsega prodati. Zadruga je storila po 
vseh svojih vaseh obsežno akcijd za bližnjo je
sensko setev pšenice. Pripravila je načrt, po 
katerem naj bi v kooperaciji zasejali 30 ha z 
italijanskimi sortami pšenice. Te številke, kakor 
pravijo, zdaj verjetno ne bodo dosegli. Zakaj? 
Ne zaradi premajhne dejavnosti, pojasnjuje. Vsa 
dela hogžjo opraviti kar najbolje in dokazati, 
kaj vse se da doseči s pravilno obdelavo zemlje. 
Seveda pa tega ne bi zmogli storiti tam, kjer 
je ta prehudo zanemarjena.

Prvič bodo letošnjo jesen na Kompoljah za
sadili nekaj nad 6 ha s hmeljem. Delno na zem
ljišču splošnega ljudskega premoženja, delno na 
zemlji zasebnih kmetov, ki so stopili v koope
racijo. Drugo leto nameravajo zgraditi sušilnico 
in povečati hmeljske površine še za nadaljnjih 
šest hektarov.

Lotevajo se tudi pogodbenega pitanja, ker pa 
so se tu pokazale še rgzne težave, med zadruž
niki zanj še ni pravega zanimanja.

Sevniška zadruga, je zdaj zgolj zadruga. In? 
Ali jd je kaj hudo po trgovinah? Kaj še! Pravijo, 
da je tako bolje.

TOVARNA OB SEVNIČNI ali tovarna ob dre
vesih. Obe imeni zasluži sevniška kopitarna. 
»Zapišite, da v kolektivu še ni bilo nikoli takšne 
prizadevnosti kot letos,« — poudari direktor 
Lipovšek, ko mu izpovemo naše želje.

Polletni plan proizvodnje so presegli za 9 
odstotkov. Mimo novih strojev je k temu mno
go pripomogla boljša organizacija dela. Pravkar 
povečujejo in popravljajo sušilnico za rezan les, 
ki bo dosegla letijo okoli 2000 kubikov lesa, to
liko pa ga podjetje potrebuje za proizvodnjo. 
Pripravljajo tudi vse potrebno za nakup novih 
strojev za kopita, katerih udeležbo v proizvod
nji pričakujejo še letos.

Finančna uspeh podjetja v prvem polletju je 
bil pozitiven. Občutno se je nadalje zboljšalo 
pred nekaj meseci še kritično stanje na žagi.

Delavski svet je namenil del dobička v sklad 
za osnovna sredstva, nekaj pa v plačni sklad.

V letošnjem letu so delali v tovarni precejš
nje preglavice bolezenski izostanki, bilo pa je 
tudi nekaj nesreč, čeprav podjetje čedalje bolj 
skrbi za HTZ svojih delavcev, ki je sicer v za
starelih obratih precej otežkočena. Podoba se 
tudi v tem zadnjem času dokaj popravlja.

Se pred kratkim pereče pomanjkanje zdrav
stvenega kadra v Sevnici se je s prihodom treh 
novih zdravnikov precej ublažilo, vendar name-, 
rava kopitarna v bližnji bodočnosti urediti 
obratno ambulanto in v ta namen že štipendira 
študenta medicinske fakultete.

V kopitarni se zrcali skrb za človeka. Nekaj
krat smo že poročali o cenenih toplih obrokih 
malice, zdaj pa lahko še zapišemo, da kopitarji 
v čedalje večjem številu odhajajo na letovanje 
ob morju, v Selce pri Crikvenici.

In končno vprašanje, ki vrta v glavi s- .o 
vsakega Sevničana: kaj je s splošno rekonstruk
cijo podjetja?

Elaborat zanjo pripravljajo v biroju za lesno 
industrijo morda res nekoliko prepočasi. Vendar 
pa je za takrat že sedaj v programu proizvodnja 
500.000 parov kopit, dva milijona parov pet, 900 
kubičnih metrov embalažnega furnirja, ki ga 
zdaj še ne izdelujejo itd.

SKUPAJ S KMETOVALCEM s Kumana smo 
stali pod plantažnimi nasadi jablan na posestvu 
zadružnega podjetja Boštanj-Sevnica. On in mi 
se nismo mogli nagledati.

Ko smo nekaj ur pozneje začeli pogovor z 
upravnico tega posestva, inženirko Vido Cim- 
prškovo, smo seveda takoj prešli na to temo.

Nizkodebelni nasad jablan se razprostira na 
14,5 ha. Od teh jih je 5 ha že rodnih. V prvem 
letu pričakujejo 10.000 kg na ha.

Na 24 ha rastejo srednjedebelne jablane. Ima
jo samo izbrane snete, njihova kvaliteta pa je 
prvovrstna. Posestvo ima drevesnico, ki je naj
večja v Sloveniji, zanjo pa ji primanjkuje ljudi, 
vendar je njena kvaliteta navzlic temu solidna 
in so vsi kupci zadovoljni.

Kaj pa živinoreja?
Posestvo je sicer izrazito drevesničarsko- 

sadjarsko, vendar na njem gojijo tudi živinorejo, 
ki lepo napreduje. Imajo 50 glav goveje živine 
sivorjave pasme. V povprečju dajejo krave let
no po 3»00 litrov mleka. Na Boštanju vzgajajo 
mlado plemensko živino.

Mehanizacija?
Imajo dva traktorja, manjka pa jim dovolj 

priključkov.
In težave?
Pomanjkanje in nasploh slaba stanovanja za 

delavce. V sezoni dela na posestvu 65, drugače 
pa 34 stalnih delavcev. Gradnja stanovanj bo v 
bodoče ena od glavnih nalog. Precejšnje pre
glavice predstavlja arondacija zemlje, ker jim 
ni priskočil tako, kot bi bilo treba, na pomoč 
tudi občinski ljudski odbor.

18. avgusta je gradbeno 
podijetje »Konir« iz Novega 

— --------— ------- — mesta začelo s kopanjem te
kov. 15 primerkov Dolenjskega rpelj e v za novo trgovsko
lista ln 70 Zasavskih tednikov, stanovanjsko hišo na prosto

ru, kjer je bil hotel »Tri

^iiJELI SMO — Sevnica je le- 
>o mesto. Lahko pa bi bila še 
epša. Prav gotovo ne delajo 
ia tujce dobrega vtisa takšni- 
!e »pijani« zidovi ob cesti, ali 
ia zveriženi In polomljeni 

plotovi

1911. LETA JE ZAČELA SLO
VENSKA inteligenca množično 
vstopati v gasilsko društvo. Na 
občnem zboru tistega leta so 
Slovenci preglasovali Nemce. 
Postavljen je bil pryi slovenski 
gasilski odbor in uvedeno slo
vensko poveljevanje.

V VRANJAH IN PODVRHU 
imajo še danes veliko kamnito 
mizo iz rimskih časov. V Dvor- 
njah pa govore o zasuti cerkvi 
in samostanu.

trdLETA 1927 JE SEVNICA DO 
ŽIVELA hudo poplavo. Od ko- granata.

glav«, ki ga je uničila eks
plozija ofo koncu vojne. V 
tem času so izkopali okoli 40 
min in več drugega orožjar 
Na pomoč so morali poklicati 
inženiztee JLA. V aemlji so 
našli tudi človeška okostja 
ter med drugim povsem ne
poškodovano steklenico doma
čega žganja.

Velik preplah je nastal med 
vsemi, ko je eden izmed de
lavcev po naključju udaril ob 

Dredmet, ki je bil dimna

Novo

Delo pri gradnji trgovske hiše v Sevnici

Kmetijska zadruga v Sev
nici namerava v Šmarju 
zgraditi mesnico, predelo
valnico Ul hladilnico za po
trebe celotne Sevnice. Se
danja zasebna hladilnica Je 
premajhna, predelovalnice 
pa doslej še nimajo. Ka
kor smo zvedeli, že pri
pravljajo načrte.

Zadnjič Je prejelo ured
ništvo naše rubrike »Halo, 
91« vprašanje, v katerem 
neki bralec sprašuje, ko
liko oseb se Je letos rodilo, 
poročilo ali umrlo v Sev
nici. Na matičnem uradu 
smo zadnjo soboto zvedeli, 
da se je rodilo 21 in umrlo 
prav tako 21 ljudi. Poročilo 
pa se je 35 parov.

VOZOVI TEPK — Takšna po
doba se nudi popotniku vsak 

dan na sevniški postaji.

Okupator je zasedel Sevnico 
na veliki petek, 4. aprila 1941. 
leta. Hitlerjevo vojsko je te
daj na mostu pričakal in po- 
zdravil v imenu peščice Nem
cev in nemškutarjev ter peto- 
kolonašev ključavničarski moj
ster Henrik Schmuck. Cez ne
kaj dni je okupator postavil 
na vodilna oblastna in« poli
tična mesta v Sevnici živeče 
Petokolonaše. Razen teh je go
spodarilo v kraju še nekaj 
nemških uradnikov, ki so bili 
Poslani, da zatirajo slovenski 
*l«elj.

Okupator je kaj kmalu po
kazal svoje namene. Ze 6. apri
la 1941 so bili aretirani Ernest 
Krulej, Niko Jakil in Miloš 
Verk in po dveh dneh pripora 
izgnani preko nove meje na 
ozemlje, zasedeno po Italija
nih. Druga večja izselitev v 
kraju je bila v začetku junija 
1941. Med temi izgnanci so bi
li skoraj vsi učitelji. Vsem iz
gnancem Je okupator zaplenil 
vse premoženje in jim dovolil 
Vzeti g seboj le najnujnejše. V 
noči med 20. in 21. avgustom 
1941 pa so bili izgnani iz Sev
nice in okolice vsi tisti, ki so 
se na bivšem Štajerskem na
selili po letu 1914. Te ljudi je 
okupator z avtomobili prepe
ljal na grad trapistov v Bre
stanici, od tam pa pozneje s 
transportom v Srbijo ali Hr- 
Vatsko. Premoženje vseh teh 
Je bilo prav tako zaseženo in 
Naplenjeno v korist tretjega 
rajha. Tako so prebivalci Sev
nice in okolice ves čas, dok er 
je trajalo to preseljevanje, pre
življali razburljive čase, saj 
niti ene noči n’so spali mirno, 
kajti vsnko noč so čakali, da 
brldejo tudi sami na vrsto Iz
seljevali pa so le ponoči. Uo «o 
Ijud** spali, oziroma bi mo al' 
Počivati. Da b> s« reš’H t"V 
nemirnega živlVnia. so neka
teri raje izhra'1 oro-1t,'',T''"r’' 
keg čez mejo. S s-hn’ so vreli 
kar sc je pač dalo odpeljat!

predvsem živež ter prepotreb
no obleko in živali. Poljsko 
orodje so pustili doma, pa tu
di mnogo žita, perutnine in vi
na, V izpraznjena stanovanja 
so Nemci naselili Kočevarje.

Sevničani so sl z malimi iz
jemami med seboj zaupali. Iz
ginilo je nekdanje politično 
strankarstvo in medsebojno 
sovraštvo in ljudje so budno 
sledili novicam o ustanavlja
nju OF in NOV. Toda kaj 
kmalu je to zaslutil tudi oku
pator in zato so se začele pol
niti jetniške celice krajevnega 
okrajnega sodišča. Množične 
aretacije pa niso ostale skrite 
narodnoosvobodilnemu gibanju. 
Zato je že 12. novembra 1941 
napravil tedanji komandir 
Brežiške čete tov. Dušan Kve
der drzno akcijo in z dvema 
tovarišema ob 10. uri zvečer 
potrkal na vrata okrajnega so
dišča, sc izdal za gestapovca 
in odprl vse celice, jetničarja 
Zibcrta pa zaklenil v ono iz
med izpraznjenih celic.

Nekaj od teh pripornikov si 
je tedaj izbralo zlato svobodo 
in odšlo v partizane. Med nji
mi je bil tudi sedaj že pokojni 
Herman Kolman iz Šmarja. 
Mnogi pa so prostovoljno raje 
Se o^taM v celici in jih je oku- 
pator drugi dan izpustil iz za- 
jorov.

Ze konec 1941. leta Je bilo v 
Sevnici precej članov OF. k' 
so jo organiziral’ predvsem 
ted^oii s'ovenski železniški 
uradniki in uslužbenci kot r»a 
nr'mer Marijan Jerina Ocvirk 
strojevodja Miklošič, Savo 
Kladnik in drugi. Prirejali so

v gostilni Ivana Maurerja se
stanke in zbirali pripadnike 
OF. Odpor Slovencev se je z 
dneva v dan stopnjeval. Pri
čele so se razne sabotažne 
akcije. Vzpostavljena je bila 
zveza s Planino pri Sevnici. 
Meseca septembra 1942 pa je 
bila ta skupina izdana. Areti
rali so Sava Kladnika, Franca 
Černiča, dr. Turka in stroje
vodjo Miklošiča ter vse odpe
ljali v celjski »pisker«, kjer so 
jih zasliševali in mučili do 
skrajnosti. Dne 29. septembra 
1942 so bili v Celju obsojeni na 
smrt z ustrelitvijo Franc Čer
nič, Savo Kladnik in Miklo
šič, dne 30. septembra odpe
ljani v Maribor na okrožno 
sodišče in tamkaj 2. oktobra 
1942. leta ustreljeni. Zemeljske 
ostanke vseh teh ta dan ustre
ljenih 152 obsojencev so s ka
mioni odpeljali v Gradec in 
jih tamkaj pokopali v skupno 
grobišče. Da bi izbrisali sled 
teh žr^v, so Nemci s traktor
jem zravnali zemljo. Nekaj 
vodilnih članov OF je pravo
časno zvedelo za namero Nem
cev in je pravočasno pobegnilo 
iz Sevnice ter odšlo v parti
zane. Med njimi Ocvirk in 
Marijan Jerina.

Leta 1943 je bil meseca 
oktobra izveden napad na Bo
štanj. ki so ga bili Sevničani 
zelo veseli, saj ie Kočcvariem 
zada! toliko strahu da so obu
pani pribežali v Sevnieo in se 
niso hoteli več vrniti v Bo
štanj. Le s je?avo so jih pri
silni. da so se vrnili.

Leta 1944 so bile zveze med 
Sevnico in Planino ter Kozjem

vse bolj tesne in očitne. Po 
kurirjih in zanesljivih kmetih 
so opravljali obveščevalno 
službo o premikanju in giba
nju sovražnih čet, kakor tudi 
pomoč s hrano in raznim ma
terialom partizanom. V nočeh 
med 10. in 12. septembrom 1944 
so Sevničani množično začeli 
odhajati v partizane. Iz Plani
ne in Zabukovja so prihajali 
borci NOV v neposredno bli
žino Sevnice in sprejemali no- 
vopriglašene člane. Posledica 
tega so bile ponavljajoče se 
hajke, pri katerih je prišlo 
med našimi in Nemci večkrat 
do spopadov.

Tudi sevniška industrija je 
morala občutiti bližino in moč 
NOV. Dne 11. septembra 1944 
je skupina partizanov, med 
njimi bratje Dolinšek Mirko, 
Nace in Janez, Ivan Planinc 
ter Franc Rupar, ob izmeni 
straž napadla Kopitarno, raz
orožila 22* stražnikov in nato 
iz obrata odnesla 2.000 nabo
jev, 26 pušk, 50 ročnih bomb, 
3 samokrese. 2 radijska apara
ta, 2 telefonska aparata, 200 kg 
težak jermen za iokotnobile in 
nad 1.000 m telefonske žice. Iz 
hleva so ti partizani odpeljali 
1 par konj in 1 par mul. Na te 
so naložili odvzeto blago in ga 
odpeljali v Zabukovje. Ob tej 
priliki je ntDlo tudi več Šmar
čanov v partizane.

Ze čez deset dni je bila iz
vedena na Kopitarno druga 
akci.ia. Tedaj pa so partizan' 
odpeljali 3 vozove raznega 
blaga, 250 kg usnja. 65 m bla
ga za hlače, nekaj telefonskih 
aparatov, 2 pisalna stroja In

začelo
kakih 2.500 m telefonske žice. 
Kočevarjem pa so naši odvzeli 
vozove in konje ter vse sku
paj odpeljali v Zabukovje. Na
men te akcije je bil onemo
gočiti obratovanje tovarne, 
kar je tudi uspelo.

Pri tej drugi akciji so odšli 
v partizane številni novi pro
stovoljci, aretirani pa so bili 
po partizanih Kočevar Jonke 
iz gostilne Černič ter komisar 
Falkner na Trupejevem po
sestvu in petokolonaš Martin 
Gorjanc. Vsi so dajali odgo
vor za svoja dejanja in bili 
zasluženo kaznovani.

Pri najbolj zanesljivih kme
tih so bili leta 1944 redni mla
dinski sestanki. Zanje jim je 
bila na razpolago hiša Karla 
Kozinca v Žabjeku. Ko so ne
ke noči meseca oktobra imeli 
mladinci spet svoj sestanek, je 
zanj zvedela tudi policija v 
Sevnici, ki je odšla v Žabjek, 
obkolila hišo in vdrla vanlo. 
Ob tej priliki so padli posest
nik hiše Karel Kozinc, mladi
nec Sine Škerbee in Dolinar
jeva. Partizanka Vera pa je bi
la težko ranjena. Terenci so 
jo odnesli na Planino in od tod 
v partizansko bolnišnico. S 
skokom s podstrešja in z roč
nimi granatami se je takrat 
rešil Drago Božič iz Sevnice

Med Konjsko glavo in Žab
jekom so imeli partizani v 
gozdu urejeno sicer primitiv
no, a dobro urejeno usnjarno, 
skrito ob potoku, kamor so 
kmetje prinašali kože črnih za- 
kolov. Izdelano usnje je šlo v 
korist NOV.

Meseca oktobra 1944 je dobil 
Janez Dolinšek nalogo, da se 
neopaženo približa železniški 
progi in zrahlja vijake tračnic. 
Ob tej priliki pa je naletel na 
Brezovem na tovorni avto 
okupatorja, na katerem so bi
la naložena živila za »VVehr- 
mannschaft«. Kot izurjen šo
fer je Dolinšek ustavil avto, 
izgnal šoferja in spremljevalce 
nekega nemškega organizator
ja in njegovo ženo, se usedel 
za volan in odpeljal v Zabu
kovje, s tovorom vred 250 kg 
sladkorja ter vrečo riža.

V drugi polovici leta 1944 so 
terenci in minerji kopali na 
glavnih cestah proti Planini in 
Zabukovju prekope ter pola
gali zapreke z drevesnimi de
bli, da okupator po nobeni ce
sti ni mogel s kamioni do bli
žine partizanov.

V vaseh Metni vrh, Žabjek, 
Konjska glava, Presna loka, 
Dobje, Podvrh, Trnove in 
ostalih proti Zabukovju so bi
le že oktobra 1941 volitve v 
NOO, ki so bile 100-odstotno 
obiskane. Ves volilni material 
je bil varno shranjen pri za
nesljivih domačinih. Izidi vo
litev so bili po kurirjih posla
ni OO OF Planica-Sevnica ta
koj po opravljenih volitvah.

Sevnica je pretrpela v času 
NOV okrog 70 človeških žriev. 
Deloma so te padle kot borci, 
deloma v koncentracijskih ta
boriščih, a tudi kot talci ter 
nekaj žrtev ustašev ob umiku

Po vojaških porazih na vseh 
frontah je okupator vedno 
huje pritiskal na domačine.

jih preganjal in izkoriščal. Za 
kopanje strelskih jarkov so 
Nemci prisilno mobilizirali ce
lo žene in dekleta, in to ne 
glede na njihovo zdravstveno 
in družinsko stanje.

2e prve dni mesepa maja 
1945 pa je bilo že očitno, da so 
dnevi nemški okupaciji šteti. 
Vse ceste so bile polne umika
jočih se in bežečih nemških 
kolon, ustašev in civilnih oseb. 
Vse je bežalo proti Zidanemu 
mostu. Ustaše so Nemci gonili 
pred seboj in tudi za seboj, da 
so se Nekoliko krili in bili za
ščiteni. Ustašem so Nemci pra
vili, da jih v Ljubljani čakata 
Pavelič in kralj Peter s svojo 
vojsko ter da bodo od tam na
padli partizane. Lahkoverni 
ustaši so jim nasedli in se ta
ko sami ujeli v past. v kateri 
so prejeli zasluženo kazen.

Na dan osvoboditve so pri
hajali borci NOV z vseh stra
ni ter so skupno z domačini 
razoroževali Nemce in ustaše.

Dne 9. maja 1945 je v biv
šem hotelu »Triglav in na že
lezniški postaji eksplodirala 
večja množina streliva, ki je 
terjala 45 človeških žrtev, že
lezniško postajo, hotel Triglav 
in restavracijo pa je eksplo
zija izravnala z zemljo. — Po 
vaseh je bila postavljena na
rodna zaščita, ki je imela na
log varovati neoborožene pre
bivalce.

V prostore bivše nemške ob
čine se je takoj vselil Okrajni 
narodni odbor iz Planine, ki 
je takoj začel s poslovanjem 
in izdajanjem odiouov in na
vodil glede prehrane, odstra
njevanja streliva, vodstva in 
obratovanja industrije in pod
jetij. Izdani so bili tudi nujni 
higienski ukrepi.

Vračati so s$ pričeli v svoje 
domove in na svoja službena 
mesta tudi izgnanci r— in pri
čelo se je novo. lepše življenje
v ncvnhnipni Tnoiclavni
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PRODAJA VINA DOMA IN IZVOZ
Podjetje »Vino-Brežice* pro 

daja vina v Klavnem za izvoz, 
a tudi za domača tržišča. Vin 
ska trgovina je bila v povojnih 
letih v našem celotnem blagov
nem prometi z inozemstvom zelo 
sažna postavka. Razvoj vino 
gradništva pa je kajpak v mno- 
gočem odvisen od pravilne in 
izpodbudne prodaje pridelka 
Pridelovalci morajo biti za svo
je delo primerno nagrajeni. 
Čim bolje so plačani, tem več
je je prizadevanje za povečanje 
pridelka. To velja še posebno 
za vinogradništvo, kjer šb pri
delovalni stroški še posebno ve
liki. Vino pa mora prav tako 
napraviti kar najkrajšo pot od 
pridelovalca do potrošnika in 
priti mora na trg nepopačeno 
in zdravo. Znano pa je, da se

vino rado pokvari, čeprav je še 
vedno uporabno. Pokvarjeno 
vino pa je škodljivo.

Podjetje je vedno skrbelo, da 
je prišlo na trg zdravo in do-

Kolektiv podjetja »Vino-Brežice« leta 1950,

LETOS ŽE 3000 VAGONOV VINA 
ZA IZVOZ

Tri leta je tega, odkar se je 
podjetje »Vino-Brežice« pričelo 
pečati z Izvozom naših doma
čih vin v inozemstvo. Vmes Je 
bilo nekaj težav z registracijo, 
toda pravilna ocena naših vin 
po pristojnih člnlteljih je pri
pomogla k odstranitvi vseh za
prek. »Vino-Brežice« se v izvo
zu domačih vin vedno bolj uve
ljavlja. Tako je podjetje lan
sko leto izvozilo v tujino 250 
vagonov vina, in to v Vzhodno 
in Zahodno Nemčijo, Avstrijo, 
Italijo, Holandijo, Poljsko, Bel
gijo, češkoslovaško, , ZSSR in 
Švico. V izvoz so bila zajeta: 
tretjina visokokvalitetnih vin, 
tretjina desertnih in ena tretji
na konsumnih vin. Ravno zad
nja, konsumna vina, pa so ve
likega pomena za področje po 
savskega vinorodnega okoliša, 
posebno Bizeljskega. Podjetje 
je v drugi polovici lanskega le 
ta doseglo pravo Ravnovesje na 
zunanjih vinskih tržiščih, to se 
pravi, da je dalo na trg vse. 
kar ta zahteva oziroma potre 
buje. Stalni krog odjemalcev iz 
desetih držav, ki si ga je pod 
jetje pridobilo, nam dovolj zgo 
vorno priča o priljubljenosti 
naših vin, saj je podjetje — ko! 
omenjeno — letošnje leto ž< 
prekoračilo lanskoletni izvoz ir 
ga bo, kakor kaže, za 100°/s prc 
seglo.

Izvoz vina iz Posavjn Je pre 
ko podjetja »Vino-Brežice« oi 
ganiziran v obliki združenja 
vinarskima zadrugama Brežin- 
in Kostanjevica ter kmetijskim 
zadrugama Bizeljsko in Piše« 
To združenje je registrirano i 
ima svoja pravila, člani zdi 
ženja pa so pogodbeno vezani ; 
podjetje »Vino-Brežice«. Zdi 
ženje Je velikega pomena 
naš Izvoz, ker se na ta nači,. 
najboljše Izkorišča zmogljivost

m

bro vino, zato je vlagalo veli
ko skrb na njegovo pravilno 
nego. Niti enkrat ni pustilo na 
trg oziroma v prodajo ponare
jene pijače.

Prodajna rnreža naših vin jo 
razpredena tako rekoč po vsej 
državi, razen v Črni gori i<> 
Makedoniji. V važnejših potroš
niških središčih se vino proda
ja tudi v steklenicah.

Podjetje pa je imelo s proda
jo vin na domačem trgu dolo 
čene težave, saj v naših krajih 
že kar osem let1 ni bilo dobre 
vinske letine, kar ga je prisili
lo, da je moralo celo za lokalno 
uporabo kupovati vina iz osta
lih vinorodnih okolišev. Da jc 
ta nakup uspel, je pripisovati 
dobri organizaciji v podjetju, 
predvsem pa široki izbiri blaga. 
Razen .prodaje vina pa se je. 
podjetje ukvarjalo tudi s pro
izvodnjo in prodajo žganih pi
jač, ki jih je pridobivalo v last
nih obratih. Glavni obrat za to 
ie v Stični.

Vseskozi je podjetje težilo za 
tem, da je kar največ vina pro
dalo v steklenicah, ker je to 
zahteval tudi trg. V zvezi s tem 
jc bilo treba v podjetju ustano
viti nov obrat — polnilnic« 
Potrošnja vin na domačih trži
ščih pa se je v zadnjih letih 
občutno zmanjšala, zato so to

razpoložljivih kleti, hkrati pa 
je glede na izvoz povezano s 
celotnim področjem, kar je spet 
potrebno za pripravo vin in 
podobno.

Kakor drugod pa nastajajo 
tudi pri Izvozu vin težave, ki 
dejansko niso majhne, vendar 
je podjetje »Vino-Brežice« do
seglo sorazmerno lepe prodajne 
cene, ki v nobenem primeru ob 
enaki kvaliteti niso nižje kot 
pri ostalih jugoslovanskih izvoz
nikih. Kljub težavam pri izvo
zu tako velikih količin vin pa 
podjetje ni prejelo nobene več
je reklamacije in tudi ni bila 
zavrnjena nobena pošiljka.

vprašanje rešili tako, da se Jc 
podjetje začeio ukvarjati z zu
nanjo trgovino.

Čeravno Ima podjetje »Vi
no-Brežice« na domačem' trgu 
določen krog odjemalcev, ki 
ljubijo dobro domačo in zdravo 
pijačo, je prav tako potrebno, 
da naša vina izboljšamo in pri
delujemo še kvalitetnejša. Prav 
gotovo bo skorajšnja obnova 
naših starih m neprimernih vi
nogradov z boljšimi nasadi' in 
kvalitetnimi trtami postavila 
posavska vina v enak položaj z 
ostalimi visokokvalitetnimi vini.
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Grozdje letos dobro zori in ni 
bojazni, da bi bila pijača kisla.

kak kombinat, Jti bi v enotni 
organizaciji zajemal vinograd
nike, predelavo in prodajo vi
na, in sicer na celotnem vino
gradniškem področju Posavja.

Tako bo ena izmed poglavit
nih skrbi podjetja »Vino-Breži
ce« v bodoče, da se posveti iz
popolnitvi organizacije in delu 
združenju vinarjev v Posavju, 
v katerem naj bi bila vključena 
prav vsaka gospodarska organi
zacija v posavskem področju, 
ki se peča z odkupom vinograd
niških pridelkov, pritegniti pa 
bi bilo treba v ta krog tudi s»- 
družna posestva.

Prav tako bo podjetje posve
tilo vso skrb izgradnji teren
skih vinskih kleti, zlasti na Bi
zeljskem, prevzemu in predela
vi grozdja, hkrati pa bo skrbelo 
za razširitev osrednih kleti v 
Brežicah in postavilo vinski 
stolp z zmogljivostjo kar 150 va
gonov vina, ki bi bil opremljen 
z najmodernejšimi pripomočki 
in napravami. Seveda je po
trebna nadalje Izpopolnitev 
transportnih naprav ln še mar
sikaj. Vse to bo mogoče doseči, 
saj je podjetje »Vlno-Brežioe« v 
svojem dosedanjem desetletnem 
delu pokazalo, kaj zmore.

Posavski vinogradi

KMEČK0-VIN0GRADNI5KI TABOR - VINOGRADNIŠKA RAZ
STAVA V POSAVSKEM MUZEJU - POKUŠNJA NAJBOLJŠIH 
POSAVSKIH IN DOLENJSKIH VIN - UGODNA OCENA BI
ZELJSKIH VIN V TUJINI - PRIZNANJE POSAVSKEMU VI
NOGRADNIŠTVU - KOMPLEKSNA OBNOVA VINOGRADOV 

ŽE V POLNEM TEKU

Med maloštevilnimi izvozni
mi podjetji, ki se ukvarjajo s 
prodajo naših vin v tujini, je 
tudi izvozno podjetje »Vino- 
Brežice« v Brežicah. To smo 
danes napihali zaradi tega, ker 
praznuje kolektiv tega podjetja 
desetletnico svojega dela. Praz
novanje tega jubileja se je si
cer nekoliko zakasnilo in bi 
moralo biti pravzaprav že lani, 
a se je moralo iz objektivnih 
razlogov odložiti, ker čas in de 
lo tega nista dopuščala.

Vinarsko podjetje »Vino-Bre
žice« sicer ni kakšen izredno 
velik gospodarski objekt, ven
dar predstavlja po značaju in 
obsegu svojega dela za naše- go 
spodarstvo pomembno postavko.

kvalitetnih vin, ampak tudi za 
radi svojega natančnega in hi
trega poslovanja. S takim pri
zadevnim delom si podjetje 
»Vino-Brežice« piše zgodovino 
v razvoju posavskega vinograd
ništva in vinarstva.

Vsem tistim tovarišem, ki so 
dali v februarju 1947. leta pobu
do za ustanovitev tega podjetja, 
danes ni treba biti žal, saj so 
naši pridni posavski vinograd
niki hvaležni ljudem, ki so s 
svojo spodbudo pripomogli k 
ustanovitvi podjetja, prav ta 
bo pa tudi njegovemu kolekti
vu, ki je kljub najrazličnejšim 
težavam, s katerimi se je moral 
boriti, z marljivim delom in ne
nehnim * prizadevanjem prive

nastali v teh krajih mešani 
trtni nasadi in zasadili so mno
go slabših sort kot v gornjih 
vinogradnih predelih. Nastala je 
velika škoda, kajti ti vinograd
niški predeli so bili Izvrstni in 
pripravni za pridelovanje' naj
kvalitetnejših vin, saj so lege 
posestev take, kot jih je drugod 
težko najti.

Da je bilo res tako, je bilo že 
večkrat dokazano, prav posebno 
pa še v novejšem času, ko je bil 
leta 1948 sprejet sklep, da se 
posavsko vinogradništvo izena
či z ostalimi kvalitetnimi vino
gradniškimi področji. Vinorodni 
predeli v Posavju so dosegli 
priznanje, ki "ga po kakovostih 
svojih vin -zaslužijo. Danes so 
vina iz posavskih vinorodnih 
področij znana že po vsej Ju
goslaviji, prav tako pa jih po
zna tujina.

Skupno s posavskimi zadruž
niki je podjetje »Vino-Brežice« 
po svoji ustanovitvi začelo od
ločno borbo za uveljavljanje 
kvalitet posavskih vin, in to

Vsi pogoji in pokazatelji pan 
kažejo, da bo podjetje letos svoj 
promet podvojilo, saj je bil le
ta že v letošnjem prvem polletju 
večji kot celo lansko leto. — Od 
svoje ustanovitve do danes pa 
je podjetje v danih okoliščinah 
menjalo svoj značaj. Ustanov
ljeno je bilo kot republiško pod 
jetje, pozneje je postalo okraj
no, nato spet republiško itd. Ta 
večkratna menjava pa je pod
jetju škodovala pri dodeljeva
nju investicij za razširitev in

tehnično izpopolnitev svojih na
prav, in še do danes ni dobilo 
nobenih pravih investicij, am
pak je celotno svojo razširitev 
in opremo za tehnično izpopol
nitev plačalo z lastnimi sred
stvi. Z lastnimi močmi, domači
mi strokovnjaki in s prizadeva
njem celotnega kolektiva je 
podjetje zgradilo velike vinske 
cisterne, ki so bile pravzaprav 
prve, ki so jih postavili domači 
ljudje sami.

RAZSTAVE m PRIZNANJA
Ker imajo posavski vinogradi 

izredno ugodno lego in v njih 
uspevajo odlične trtne sorte, so 
ta vina, kakor smo že poudarili, 
zaradi svoje kvalitete poznana 
povsod. Zato se je podjetje »Vi
no — Brežice« lahko udeleže
valo vseh pomembnejših vin
skih razstav, tako domačih, re
publiških, zveznih, kakor tudi 
mednarodnih. Podjetje je do
slej za razstavljena vina dobilo 
65 diplom, štiri zlate kolajne, 
devet srebrnih kolajn, dve bro
nasti in sedem priznanj. Te po
hvale dovolj nazorno govore o 
kakovosti posavskih vin.

Zlate kolajne so dosegli: mu
škatni silvanec z Bizeljskega, 
laški rizling iz Virštanja, me

šano belo vinu iz Pišec in mo
dra frakinja nrav tako z Bizelj
skega. To so izvrstna domača 
vina, ki ustrežejo tudi najbolj 
razvajenim sladokuscem. Seve
da je po odličnih vinih veliko 
povpraševanje na domačem tr
gu in v tujini. Ta dejstva pa 
kajpak narekujejo, da se bo 
treba v bodoče še bolj prizade
vati za kvalitetne sorte in skr
beti za kar najboljšo strokovno 
nego vin.

Podjetje »Vino-Brežice« pa se 
redno udeležuje najrazličnejših 
vinskih sejmov v inozemstvu, 
in to od takrat, ko je doseglo 
registracijo z» trgovanje s po
trošniki v tuj,ni.Lansko leto je 
podjetje v Innsbrucku nastopi-

Brhko dekle — vinše slajše —

k z okusno urejenim in bogato 
založenim paviljonom, in to ce
lo kot zastopnik vseh jugoslo
vanskih vinarskih podjetij. 
Udeležba na razstavah in vin
skih sejmih nalaga podjetju še 
večjo odgovornost In skrb, bo
riti se za boljšo kvaliteto, da si 
tako ohrani sloves, ki si ga je 
s svojim delom že priborilo.

na vinski pokušnji v Brežicah.

OSTALE NALOGE 
IN NAČRTI

Uprava podjetja in delavski 
samoupravni organi so mnenja, 
da bi bilo pravilno, če bi v na- 
nih okoliščinah podjetje »Vino- 
Brežice« dejansko postalo ne-

Clani organa delavskega samoupravljanja podjetja »Vino-Brežice«

Pravzaprav teče sedaj že dva
najsto leto delovanja te gospo
darske ustanove in je vsa ta 
doba važna ne samo za kolektiv 
in delo podjetja »Vino-Breži
ce«, temveč prav tako za raz
voj gospodarstva v naši repub
liki. Za podjetje »Vino-Brežice« 
Ji v tem razdobju posebno zna
čilna njegova organska rast: od 
čisto majhnega, nepomembnega 
cbrata s komaj tremi zaposleni
mi ljudmi, se je le-ta v povoj
nih letih razvil v podjetje, ki 
razpolaga danes z vsemi po
trebnimi osnovnimi agrotehnič
nimi sredstvi za izvajanje svo
je dejavnosti, ki mn je v doma 
čl kakor tudi zunanji trgovini 
it ustvarila določen sloves.

»Vino-Brežice« ne poznajo 
danes samo doma kot pomemb
no vinarsko podjetje, ampak 
tudi v večini evropskih držav, 
kjer uživa zaslužen sloves In 
ugled ne samo zaradi svojih

Vinorodno področje Posavja 
aieer zaostaja za vinogradniški
mi kraji Štajerske: Ljutomer,
Ptuj, Radgona, Maribor itd., ker 
so tl kraji lahko korakali vzpo
redno z napredkom agrotehni
ke.

Vzrok tej zaostalosti v Posav
ju so zgodovinski momenti: tu 
so živeli sami trdni slovenski 
vinogradniki in Jižn takratna 
nazadnjaško ln izkoriščevalska 
avstrijska vladavina n) poma
gala k napredku, niti jim ui 
privoščila potrebnih šol. Nič 
bolje ni bilo v bivši Jugoslavi
ji: velika vinogradniška pose
stva v zgornjih področjih Sta 
Jerske so bila v oblasti kula
kov, ki Jim je vlada nudila vao 
prmoč na škodo pridnih posav
skih vinogradnikov.

Omenili pa moramo, da je 
posavsko področje največji vi- 
nogradnl predel v Sloveniji, saj 
zavzema približno 10 tisoč hek
tarov vinogradov.

Pred vojno so se mnogi na
predni vinogradniki skušali 
otresti zaostalosti. Leta 1933 so 
ustanovili kostanjeviiko vinar
sko zadrugo, dve leti pozneje 
bizeljsko vinogradniško in sad
jarsko zadrugo, a leto kasneje 
ie vinogradniško zadrugo v 
Brežin) pri Brežicah In v Metil 
ki. Vse te zadruge pa so se raz
vijale v neugodnih razmerah 
saj niso imele druge podpore 
kot svoje člane. Vendar pa so 
te prve zadruge proizvajalcev - 
vinogradnikov pripomogle k na
predku vinogradništva na tem 
področju in pomenile rešitev iz 
takratnega težkega položaja.

Trtna uš, ki se je pojavila le 
tp 1881 pri nas? je najprej v 
Kapelah In potem še v drugih 
krajih ^pustošila v razmeroma 
^raškem času prav vse vinogrs-

del to gospodarsko ustanovo v 
teku let na takšno višino, da 
more zares služiti razvoju na
šega vinogradništva in vinar
stva, hkrati pa tudi našemu cc 
lotnemu gospodarstvu.

Ob desetletnici obstoja pod 
jetja »Vino-Brežice« je prav, da 
poudarimo uspehe, ki jih je 
doseglo, prav pa je tudi, da iz
rečemo iskreno zahvalo vsem 
tistim, ki so pomagali pri gra
ditvi in rasti tega za naše Po
savje tako pomembnega podjet
ja.

Kolektiv »Vino-Brežice« je v 
minulih letih dokazal, da Je 
sposoben izvršiti naloge, ki mu 
jih naša družba nalaga. Ves 
čas je vztrajno delal in ge tru
dil, zato uspehi niso izostali. K 
tem uspehom mu čestitamo ter 
kličemo njemu ln vsem posav
skim vinogradnikom: Po začrta
ni poti naprej k nadaljnjim zma
gam in napredku!

de. Opustošenje vinogradov po 
tej kugi je bilo prava katastro
fa za prebivalstvo v Posavju, 
slasti še, ker je trtna uš uniči
li vinograde in izpodrezala po
trebne dohodke za preživljanje 
ljndl iz vinogradniških podro
čij za vrsto let, treba pa Je bi

lo misliti na obnovitev vinogra
dov, za katero pa ni bilo denar
ja.

Podčrtati namreč moramo, 
da Je bilo vinogradništvo bolj 
ali manj skoraj edina kmetij
ska veja, k{ jo je prebivalstvo 
gojilo. To Je veljalo posebno za 
področje Biseljsko, Pišece, Tin
sko, nadalje Metliko z Drailči 
in delno Črnomelj s Semičem.

Takratna oblast ni imela do
sti razumevanja za težave slo
venskega kmeta, vendar so na 
posredovanje deželnega vino 
gradniškega komisarja Ivana 
Balona začeli z obnavljanjem 
vinogradov. Ker pa so prizadet 
ljudje pri tem delu razumljivo 
hiteli, se je zgodilo, da so sadil) 
pač vae, kar so dobili. Tako so

predvsem na Inozemskih trži
ščih. Na tem področju so 'bili 
doseženi kaj lepi uspehi. Ze le
ta 1947 so bila posavska vina 
prvič poslana v Švico, Češko
slovaško in še drugam. Tudi 
vinarska razstava in vinarski 
kongres sta izrekla posavskim 
vinogradnikom zasluženo pri
znanje in pohvalo.

RAZVOJ PODJETJA 
»VINO-BREŽICE« OD 

USTANOVITVE DO DANES
V februarju leta 1947 je, ka

kor smo že omenili, pričelo de
lati to podjetje. Pričetek je bil 
kaj skromen. Grajske kleti v 
Brežicah niso ustrezale določe
nemu namenu In treba jih je 
bilo preurediti. Prav tako ni 
bilo inventarja. Bilo je le ne
kaj starih transportnih in ležal
nih sodov v skupni zmogljivosti 
komaj treh vagonov. Podjetje 
je sicer dobilo manjši obratni 
kredit, ni pa bilo na razpolago 
investicijskih sredstev. Prvo 
prepotrebno embalažo je pod
jetje dobilo takrat pri podjetju 
»Vlno-Ljubljana«.

Začetek je bil zelo težak, ven
dar se Je podjetje začelo krepiti 
Ir. širiti svoje delovno področ
je. Najprej Je ustanovilo svoje 
odkupne postaje: Bizeljsko,
Orešje, Stara vas, Sušica, Kr
ško, Sevnica, Sutna, pozneje 
pa je odprlo še prodajne kleti v

Ivančni gorici pri Stični, v 
Ljubljani in Velenju. Organizi
ralo Je lastno sodarsko delavni
co, ki se Je pozneje razširila v 
splošno mizarsko in sodarsko 
delavnico, kjer Je zaposlovala 
10 delavcev. V vinskem labora 
torija delajo trije vinarski stro
kovnjaki. v polnilnici povprečno 
12 ljudi, v transportu in meha
nični delavnici pa 20. Danes za 
posluje podjetje nekaj nad 70 
delavcev in uslužbencev. Z, raz
vojem se je dvignil tudi pro 
met, ki narašča iz leta v leto 
Lani je imela ta vinarska usta
nova približno 1 milijardo di
narjev bruto prometa, kar je v 
primerjavi s številom zaposlc 
nih na enega člana kolektiva 
veliko.

PRIZNANJE POSAVSKEMU 
VINOGRADNIŠTVU

Tudi nazmlajšl Brežlčani lz Gradu b| radi na pokušnjo vin .. .
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LEP JUBILEJ GASILSKEGA 
DRUŠTVA NA VIDMU

Preteklo nedeljo so na Vidmu 
Pri Krškem praznovali 70-letnico 
obstoja prostovoljnega gasilskega 
društva. Ob tej priliki Je društvo 
Pirejelo od sekretarja Gasilske 
Zveze Slovenije tov. Rozmana zla
to značko, od občinske zveze pa 
diplomo. Na slavnostni seji je 
Predsednik orisal zgodovinski raz
voj društva, nato pa so dobili naj
starejši zaslužni" sodelavci. In to 
tov. Marija Podjed, Anton Nun- 
čič, Rajmund Dank in Frane Jva- 
8ič, spominske plakete. Za izre
dno požrtvovalno in nesebično de
lo v društvu je prejelo priznanje 
8 članov.

Popoldne so gasilci Izvedli veli
ke gasilske vaje, pri katerih so 
sodelovali gasilci tovarne Celulo
za, nadalje iz Elektrarne Bresta
nica, PGD Krško, Sevnica, Bre
stanica, Zaprešič in Pohamca. Na 
teh vajah so prikazali tehniko ga
šenja in reševanje ponesrečencev.

PLAVALNO SREČANJE 
V VIDMU-KRŠKO

Preteklo soboto zvečer je bil ob 
©lektrični razsvetljavi na bazenu 
v Vidmu-Krškem prijateljski pla
valni dvoboj med domačim PK 
Celulozo in PK Železničarjem iz 
Karlovca. Zmagali so domačini z 
rezultatom 83:53. Vidnejši rezul
tati so bili naslednji:

Mladinska štafeta 4x200 m pro
sto v postavi Kaplan, Dimnik, 
Sulc, Humar je s časom 10:00,7 
Postavila nov mladinski slovenski 
rekord.

100 m hrbtno: 1. Janko Kaplan 
1:18.8. — 200 m prsno: 1. Toni Sulc 
3:7,8. — 400 m prosto: 1 Marijan 
Naroglav 5:27,4: 2. Tonči Dimnik 
5:27,5 — 50 m metuljček, pionirke: 
1- Vesna Breskvar 0:39,1

Vsi navedeni plavalci so člani 
PK Celuloze. Od gostov je bil naj
boljši Saibolič, ki je prvi na 100 m 
metuljček s časom 1:13,4.

Na koncu so odigrali še water- 
£*>lo tekmo,- ki se je končala ne
odločeno s 5:5 (5:1) za domačine.

-š

iz Litije m o ko nce
V DOMU ONEMOGLIH 

V ČRNEM POTOKU

Upravnik občinskega Doma 
onemoglih v Črnem potoku pri 
Litiji tov. Slavko Zagorc nam 
je sporočil: »Pošljite nam red
no Zasavski tednik za naše va
rovance!« V domu za onemogle 
imajo namreč na razpolago več 
časopisov.

V tem zavetišču je zdaj 72 
starejših tovarišev in tovarišic. 
Med najstarejšimi je 92-letna 
Marija Lenarčič iz Litije, pred 
leti pa je bila to tov. Marija 
Kraševeč z Vrhnike, ki je 
praznovala v Črnem potoku 
stoletnico. Nato se je preselila 
v dom za onemogle v svojem 
rojstnem kraju na Vrhniki. Da
nes je stara 107 let.

Dom za ohemogle je name
ščen v bivšem fevdalnem gradu 
v Črnem potoku, uro hoda iz 
Litije. Vodi ga poseben upravni 
odbor, ki mu načeluje tov. Na
ce Gradišek, predsednik mno
žičnih organizacij iz Šmartna. 
Zaradi prizadevnosti upravnega 
odbora in strežnega osebja 
(vseh je le 7) stane mesečna 
oskrbnina v domu le 6.240 din. 
V tem je všteta štirikratna 
dnevna hrana, dnevno pa 5 ci
garet, obleka in obutev. Vsak
do, ki je v domu, je sila zado
voljen, da je med prijaznimi 
ljudmi. V tem zavetišču je tu
di neki povratnik iz Amerike,

Kadar Jaz, Pepče, napravim kaiko akcijo, se nanjo teme
ljito pripravim. Onkrat sem se odpravil po zagorskih okoli
ških vaseh, do zob oborožen s pisalnimi pripomočki. Zvedel 
sem namreč, da precej zagorskih rudarjev, ki se vozijo na 
delo z avtobusi, kadar bolehajo, doma pridno delajo. Da ne 
bo pomote: za tisti dan sem se prelevil v kontrolorja soci
alnega zavarovanja in ni mi bilo žal. Prvega sem srečal, 
kako je ves prepoten izkopaval krompir. Hitro sem ga poiskal 
v mojem spisku bolnih in videl, da uživa bolniški dopust že 
osem dni — Ja, Je dejal - jaz sem za socializem, saj vidiš, 
da še takrat, ko sem bolan, ne morem mirovati. Ko bi bili 
vsi taki. bi imeli pri nas že komunistično družbo. Vneto sem 
mu pritrjeval, seveda, in nisem sl mogel kaj, da ga ne bi 
pobaral, kje se je učil te dialektike? — Ja, Je rekel, — za 
to ni treba nobene teorije. Praksa, praksa, ta me je naučila.

Ne morete si misliti, kakšen obraz je napravil, ko sem 
mu povedal, da sem novi kontrolor socialnega zavarovanja. 
Pri priči je pobledel, se sedel na kup skopanega krompirja 
in imel še toliko moči, da je segel tja, kjer je imel steklenico 
hruškovca. Obljubil mi je pol grunta, da bi molčal, in si hitel 
razvezovati hlače in kazati neko prakso na nogi. — Res sem 
bolan, — je hitel zatrjevati, zdravnik že ve, in jaz tudi!

In tako Je bilo vsepovsod. Eden Je oral. drugi obiral sadje, 
tre ji prežal bunklo , .. Ce bi bil molčal, bi postal v dobri 
uri veleposestnik, kar vseprek mi ponujali njive, ozimnice, 
tisočake. Ostal sem neizprosen. Zato predlagam zagorskim 
rudarjem, naj jim nekoliko bolj stopijo na prste, kajti sami 
marajo delati za take »pridne bolnike«.

Jajca imam silno rad. Bodisi pečene, kuhane, najraje pa 
lem jajčne Jedi, Zadnjič sem jih kupii v zagorski tržnici. 
Dvajset. 2ena me Je pohvalila in ml obljubila vsakovrstne 
lajčne jedi. Ko sem prišel pnvi dan h kosilu, pa me Je bab
nica tako nadrla, da sem se preplašeno potuhnil. Tri Jajca 
so bila klopotcasta in namesto omlet sem jedel samo krom
pirjevo juho. pa še požirati sem Jih moral, da smo moški 
sploh zanič. Naslednji dan sem doma predlagal, naj bodo za 
Večerjo kar jajca. Ojoj, ko bi bil raje tiho. Že od daleč sem 
začutil v nosu tak smrad, da me je kar metalo po cesti. Ko 
pa sem stopil Skozi kuhinjski prag, sem se skoro onesvestil, 
žena pa brž, ko me je zagledala, zavihtela kuharico. Komaj, 
komaj, sem odskočil. Pet Jajc je bilo zanič, iz enega pa se je 
zvalil mrtev piščanec. Zato vam predlagam, dragi zakonski 
možje, da nikarte kupovati Jajca. Prepustite to dolžnost raje 
ženam, boste videli, nikdar ne boste zvedeli, če so bila kakšna 
lajca pokvarjena. Žene znajo molčati.

V Sevnici me je enkrat silno zabolel zob. Stopil sem k 
zobozdravniku, da bi me rešil bolečin, potrpežljivo sem ča
kal. čakal in slednjič je rekla tista frajla v beli halji, naj 
gredo naročeni naprej Glej, glej, sem modroval, tole pa ni 
slabo. Ljudje saj vedo, da bodo za gotovo prišli na vrsto. 
Čakal sem, čakal, ko pa bi moral priti na vrsto, sem slišal, 
da mi ne morejo izpuliti zoba. ker nisem naročen, pa čeprav 
sem prišel naravnost z dela. Zobozdravnik je moral namreč 
na neki sestanek in zares ni utegnil še mene rešiti bolečin. 
Zal je ostala frajla neizprosna in sploh ni hotela povedati 
zdravniku moje upravičene želje, če že ne potrebe. Žalosten 
sem se odpravil ven in naravnost k bližnjemu kovaču. Njemu 
sem povedal, kaj želim in mož Je vzel največje klešče In ml, 
kot bi trenil, izdrl bolmi zob Pa še honorarja ni hotel, češ 
da imaim itak bolniško...

Pa lepo pozdravljeni, vsi skupaj!
Vaš Pepče

KINEMATOGRAFI
Kino »Delavski dom« v Trbovljah: 11. septembra sovjetski 

film »Žerjavi lete«; od 12. do 15. sept. nemška barvni film 
»Lažni kapetan«; od 16. do 18. češki film »Prosim zaostriti«. — 
Predstave vsak dan ob 18. in 20. uri, ob sobotah in nedeljah pa

16., 18. in 20. uri.
Kino »Svoboda — Trbovlje II«; jugoslovanski zabavni film 

»Pop Čira in pop Spira«; predstave so od 12. do 15. septembra 
°b delavnikih ob 17. in 19. uri, v nedeljo pa ob 15., 17. in 19. uri.

Kino Sevnica: 13. in 14. septembra ameriški film »Piknik«; 
20. in 21. septembra nemški film »Ni prostora za divje živali«.

DELAVSKI DOM TRBOVLJE
razpisuje

za leto 1958-59 redni gledališki

ki pravi, da bi za svojo skrom
no pokojnino 50 dolarjev ne 
dobil v Ameriki niti stanovanja 
ne kurjave, v Črnem potoku 
pa ima prijazen, domač in ce
nen dom.

MARKACIJSKA DELA NA 
ZASAVSKI PLANINSKI POTI 

SO KONČANA
Planinsko društvo v Litiji, je 

vključeno v Zasavsko planin-, 
sko pot, ki drži iz Kumrovca 
in gfe nato po Bizeljskem in 
območju Brežic, Krškega in 
preko vseh ostalih zasavskih 
hribov: Bohrrja, Lisce, Velike
ga Kozja in hribov v rudniških 
revirjih. Na Zasavski gori 
preide pot na ozemlje . litijske 
podružnice PD, vse do Janč, 
kjer se zaobrne proti Polšniku, 
kjer se vključi v traso planin
ske poti, ki jo vzdržuje PD Tr
bovlje—Kum. Ta zasavska pla
ninska transverzala se konča 
na vrhu Kuma.

Planinsko pot organizira po
seben meddruštveni odbor, ki 
mu predseduje tov. Rado Ko
vačič iz Trbovelj, uredniške 
posle za novi tiskam planinski 
vodič pa ima v rokah tov. Vi
tko Jurko z Dola pri Hrastni
ku. — V odboru sodelujejo 
predstavnik; vseh zasavskih in 
posavskih planinskih društev. 
Na posameznih krajih trase, in 
to v planinskih kočah, bodo za 
člane, ki se udeležujejo pohoda 
na tej trasi, na razpolago po
sebne štampiljke v dokaz obi
ska in prehojene poti. Odbor 
izdeluje tudj pregleden zemlje
vid z vrisano traso. Tura po 
območju litijskega PD je dol
ga 15 ur. — Meddruštveni od
bor je imel doslej že več sej, 
tako v Trbovljah kot v drugih 
krajih, predvsem v raznih pla
ninskih domovih našega Zasav
ja. Ena %od prehodnih sej bo 
v novem planinskem domu na 
Jančah, ki je last PD Litija.

Hmelj v Zasavju
Letošnjo pomlad so Ločani 

pri Zidanem mostu radovedno 
ogledovali potek dela kmetij
ske poslovne zveze, ki je na 
zadružnem posestvu v krjaju 
začela s saditvijo hmelja. Za 
domačine je bila to velika 
novost in se niso mogli spo- 
prijazniti z mislijo, da bi tudi 
pri njih uspeval hmelj.

Hmeij je letos obilno dozorel v 
Loki in pridelovalci so bili za

dovoljni.

Toda kmetijski tehniki se 
niso zmotili. S pridnim obde
lovanjem in rednim škroplje
njem so dosegli svoj cilj — 
pokazali so se prvi sadovi 
njihovega dela-

Okoli sredine prejšnjega 
meseca je po Loki kar mrgo
lelo delavcev. Petinšestdeset 
ljudi je s košarami za pasom 
hitelo na njive obiskat hmelj. 
Bili so sami domačini, med 
njimi precej mladine, in kjer 
so mladi, tam je tudi veselje 
in razposajenost.

Ločani niso še nikoli obirali 
hmelja. Zato jim je delovodja 
obrazložil obiranje in jim ga 
tudi pokazal. V začetku je šlo 
to delo počasi, a s časom ve
dno hitreje, saj so v enem 
tednu obrali ves hmelj, ki je 
bil posajen na desetih hekta
rih zemlje. Razen tega pa jim 
je še nagajalo vreme.

In kako so kmetijski stro
kovnjaki zadovoljni z letino? 
Pravijo, da je za prvo leto 
hmelj dobro uspel in da so 
zadovoljni s svojim delom, 
obiralci pa prav .tako. Veseli 
so, da so si tako prislužili ne
kaj denarja- Le eno željo so 
imeli, da bi drugo leto tehnik 
Janez pazil, da ne bi hmelj 
preveč letel čez posodo za 
merjenje.
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Zagorska kronika
šolski pouk se Je pričel. —

Medtem ko se je na zagorski 
osemletki že pričel letošnji šol
ski pouk, morajo dijaki topliške 
osemletke še nekoliko počakati, 
ker delavci komunalnega pod
jetja hitijo urejevati kanaliza
cijo in nekatere druge objekte. 
Predvideno je, da se bo pouk 
tudi na tej šoli pričel 15. IX.

Ind. rudarska šola v Zagorju 
ima letos kar 239 učencev. — V 
letošnji prvi razred Industrij- 
sko-rudarske šole v Zagorju se 
je vpisalo 100 vajencev, med
tem ko je v ostalih dveh od
delkih — kovinarski in elektro 
šoli — skupno nad 110 vajen
cev. Vodstvo šole predvideva, 
da bo že do konca zime dogra
jeno novo šolsko poslopje, med
tem ko bodo internatski prosto
ri povsem dograjeni prihodnje 
leto.

Zagorska rudarska godba v 
Mozirju. — Uspele proslave 15- 
letnice Slandrove brigade, ki je 
bila v Mozirju, se je udeležila, 
tudi rudarska godba na pihala 
»Svobode« Zagorje in večje šte
vilo nekdanjih borcev iz zagor
ske občine.

Izlaške zadružnice so zboro
vale. — Prejšnji teden so se 
sešle izlaške zadružnice in se 
pomenile o letošnjem izobraže
valnem delu. V tem času imajo 
v izlaški šoli tečaje za vkuha- 
vanje sadja, predvideno pa je, 
da bodo imele v zimskem času 
več drugih tečajev in seminar
jev.

Tovornjak v Medijo. — Prejš
nji petek se je pri Tomačevem 
mostu nekoliko sto metrov nad

Lokam pripetila nesreča. Proti 
Izlakam je vo-zil naložen tovor
njak s cementom, nekoliko 
metrov od Tomačevega mostu 
pa ga je hotel prehiteti vprežni 
voz. Pri tem se mu je na eni 
strani vdrlo in avtomobil je 
zgrmel v potok. Na srečo se 
vozniku-ni zgodila hujša nesre
ča, medtem ko je materialna 
škoda precejšnja.
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Najstarejši lovec iz Zagorja tov. 
Tone Leskovšek-starejši. Njegov 
drugi dom je prostran gozd, ki 
ga obiskuje, kadarkoli ima pro
ste urice. Dostikrat ga tako pre
vzame lovska strast, da jo mah
ne že navsezgodaj v gozd in se 
vrača šele kasno v mraku. Želi
mo mu, da bi še dolga leta za

hajal v naše gozdove ...

ABONMA
*a stalne obiskovalce gledaliških prireditev v izvedbi Slovenske
ga ljudskega gledališča iz Celja. V abonmaju bo 6 gledaliških 
dfil Iz okvirnega repertoarja celjskega gledališča, ki ga bomo 

objavili v prihodnji številki Zasavskega tednika.
^•ačilni pogoji za SEST predstav:

I. prostor 660 din
II. prostor 540 din
III. prostor 360 din
Stojišče 180 din

Gornje cene veljajo za predstavo ob 20. uri, medtem ko uva- 
Jamo za šole ln ostale mladince enoten mladinski ABONMA s 
Pričetkom predstav ob 16. url.

Plačilni pogoji za SEST predstav v MLADINSKEM ABON- 
"KAju, enotna cena 240 din.

Abonenti imajo v abonmaju odi 15 do 25% popusta na redne 
P^be. Abonma je plačljiv takoj ob vpisu oz. v dveh obrokih, od 
katerih se prvi plača ob vpisu, drugi pa do 1. 1. 1959.

Iz' okvirnega repertoarja celjskega gledališča bo odbranih 
bajboljših .predstav.

. Prijave za abonma sprejema v’ času od 15. septembra do 
:• oktobra 1958 blagajna Delavskega doma, dnevno od 10. do M. 
*b od 18. do 20. ure. Starim abonentom se bodo hranili dosedanji 
**<Ježi od 15. do 18. sept. 1958.
. Začetek gledališkega abonmaja bo 21. oktobra 1958 z delom 
Tortna Držiča: DUNDO MAROJE. Komedija je dosegla na 
^biačlh ln mednarodnih gledaliških odrih sijajen uspeh.

Uprava Delavskega doma, Trbovlje.

REŠITEV NAGRADNE UGANKE IZ 35. ŠTEVILKE
Rešitev nagradne dopolnilke Iz 35. številke našega lista se 

glasi: BELOUŠKA, RDECEBRADEC, PLAVOLASKA, RUMENO- 
KOZEC in ČRNOGOREC.

Žreb je prisodil knjižno nagrado Simoni FLAJS, učenki 3. a 
razreda osnovne šole, pošta Litija, Ponoviška cesta 1, nadalje 
Lenki SOTOSEK, učenki 2. razreda osnovne šole, pošta Senovo 
27. Obema bomo knjižno darilo poslali po pošti.

Vsem ostalim rešiteljem uganke, kd jim žreb ni bil naklo
njen, za poslano pošto in pozdrave prisrčna hvala.

UREDNIŠTVO

NOVA NAGRADNA UGANKA ZA PIONIRJE
VSE ODPRTO,
VSE PREBITO,
LAČNO PREDRTO,
VENDAR SITO.

Valentin Vodnik
Uganite, pionirji, kaj bi to bilo. Ce boste uganili, nam pri

nesite ali pa sporočite odgovor po pošti do nedelje, 21. septem
bra oipoldne, na naše uredništvo. Za rešitev imamo pripravljeno 
lepo knjižno darilo (po odločitvi žreba).

Ko nam boste pisali, ne pozabite navesti razen syojega imena 
in priimka še šolo in razred, ki ste ga začeli obiskovati to jesen, 
nadalje pošto in kraj, kjer ste doma.

Želimo vsem pionirjem in pionirkam, da bi v šoli lepo na
predovali in ob pridnem učenju vsi srečno skončali razredi

UREDNIŠTVO
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iLštastovii«* žšvaiine 
domače

Trboveljska delavska godba na pihala 
pod vodstvom tov. Toneta Hudarina in 
zabavni orkester pod vodstvom prof. Mi
he Gunzka sta, kakor znano, dosegla na 
Ohridu na festivalu amaterskih ansam
blov prvo mesto■ Trboveljski kulturni de
lavci, njihova publika in vsa slovenska 
javnost so upravičeno lahko ponosni na 
tak uspeh, obenem pa je to priznanje sve
tu »Svobod« in potrdilo njegove pravilne 
politike.

S programom, s katerim sta oba an
sambla nastopila na Ohridu in z nekaj 
dodatnimi točkami se je začela v soboto, 
30. avgusta, nova sezona v trboveljskem. 
Delavskem domu. Nabito polna dvorana 
in zadovoljstvo publike, pa tudi izvajal
cev je dokaz, da si podobnih prireditev, 
ljudje žele in so jih tudi pripravljeni obi
skati. Bil je res večer nepozabnih doži
vetij. Pod taktirko tov. ■Hudarina je De
lavska godba na pihala, tehnično brezhib
no, popolno v intonaciji, ubrqno v ritmu 
in fluidno v prednušanju odigrala Mar
kovičevo »Šestorko«, Gotovčevo »Simfo
nično kolo« in Friedemanovo »Slovensko 
rapsodijo št- 2«. Dodali pa so godbeniki 
še Susovo »Pod sorbonskim praporom«.

Kljub temu, da smo Delavsko godbo 
vajeni večkrat slišati, da smo že površni 
v ocenjevanju, vendar je treba pribiti, da 
je tako vendarle še nismo slišali igrati. 
Dasiravno je godba ostala strogo v mejah 
zakonitosti »pleha«, se je s svojim igra
njem povzpela daleč čez svoj lastni nivo 
in celo čez nivo predvidenih možnosti. Iz. 
redno skrben študij, polnost ubranih in 
intonacijsko čistih pihal, vživetje v po
vsem. obvladana in do tančine izdelani: 
sposobnosti, ki so pri amaterjih žal toli
kokrat dušene prav s tem ubadanjem s 
snovjo. Ta koncert je dokaz, da le po
globljen študij in dokončno opravljena 
dolžnost zagotovi nedeljen in nesporen 
uspeh. Res: tudi za umetnost velja — kot 
za vsako drugo delo — pravilo obrtnega 
obvladanja osnovnega izraznega sredstva. 
Sele ko si mojster svojega orodja, šele

kulture
potem lahko uveljaviš svojo umetniško 
silo.

Naj mi trboveljska Delavska godba, 
njen spoštovani dirigent in fantje, izva
jalci ne namerijo, da sem s.i ob njihovem 
uspehu dovolila takole pedagoško medi
tacijo Vsekakor mi bodo potrdili, da je 
stvar res taka, saj ni zrasla ne na mo
jem ne na njihovem »zeljniku« — res pa 
je, da amaterji iz objektivnih vznokov ra
di pozabljajo na te resnice.

Mojster Miha Gy.nzek je izpopolnil 
drugi del programa. Najprej je bil na 
sporedu ohridski program: Millerjeva
»Amerikanska patrola«, Adamičeva »Prin
ceska«, in Millerjeva »Serenada v mese
čini«. Zabavni orkester pa je dodal še 
Anttonijevo »Dinah«, »V vsakem življe. 
nju dež rosi«, Millerjevo »Perfidio« i?i 
Portirjev »Begin«.

Če so v prvem delu koncerta uživali 
vsi, je v drugem delu prišla na svoj ra
čun predvsem mladina, pa tudi tisti sta- 
rejši poslušalci, ki so se že vzgojili za to 
vrsto muzike. Mojster Miha Gunzek je 
med vsemi tovrstnimi slovenskimi an
sambli ubral »vojo, od njih neodvisno pol
že njegov prvi koncert ni zatajil te ja
sne opredeljenosti: zabavna godba z na
vdihom lirične objestnosti, poglobljena v 
simbolnem doživljanju, z rahlo simfonič
nim navdihom, originalna v zvestobi av
torju. z odličnim posluhom za izbiro pro
grama. Predanost glasbi, ki živi v trbo
veljskih ljudeh, je tu zaživela v živahno 
sveži barvitosti. Dirigent sam je sodelo
val s svojim klarinetom, svoj ansambel 
tretira kot družbo posameznikov in mu 
daje tudi tak poudarek. Občutenost take 
zabavne glasbe skrbi za sodobno glasbeno 
estetsko vzgojo in daje samozavest izva
jalcu in poslušalcu. Izbran okus dirigen
ta pa jo dviga nad ožigosano banalnost in 
brezobzirno lahkotnost.

S tem večerom se je začela mnogo obe
tajoča sezona domačih prireditev za lete 
1958-59.

Slovenska conska nogometna liga

Prva zmaga v Murski Soboti
RUDAR : SOBOTA 4:1 (3:0)
Tudi v drugem kolu je trbovelj

ski Rudar, akoravno je igral na 
tujem terenu, izvojeval dve dra
goceni točki, in to proti moštvu 
Sobote.

V Murski Soboti Je težko dobiti 
točke, to vedo vsa moštva, ki so 
tekmovala tamkaj Rudar je torej 
tokrat zmagal v Murski Soboti in 
s tem dokazal, da je možno dose
či točke tudi na tujem terenu, če 
igra celotno moštvo za zmago.

Po našem posebnem poročevalcu

smo zvedeli, da ekipa Rudarja že ima tudi 4 točke, a slabšo razli- 
dolgo ni igrala tako povezano in ko v golih. — V nedeljo 14. sep- 
lepo kot tokrat v Murski Soboti, tembra bodo nogometna moštva 
saj je že v prvem polčasu vodila ■ počivala, prvenstvo pa se spet 
s 3:0. V drugem polčasu je sicer nadaljuje 21. septembra. Moštvo 
nekoliko popustila, a dosegla čas Rudarja bo tedaj igralo doma z 
1 log. Vse je že kazalo, da bo tek- »Ljubljano«, in to na novoureje- 
ma ostala pri rezultatu 4:0, toda nem stadionu, ki je bilo priprav- 
Rudar je zakrivil enajstmetrovko Ijeno za tekmovanje v II. zvezni 
In domači so z njo znižali rezul- ligi 
tat na 4:1.

Gole za Rudarja so dosegli Jer- 
še 2, Opresnik in Kastelic pa po 
1. Na lestvici vodi Rudar s 4 toč
kami pred Krimom iz Ljubljane PRESENETLJIV USPEH 

RUDARJA V NOVEM MESTU
Pričelo se je tekiflovonje v celjsko-zosovski ligi

TEKMOVANJE BREZ
TRBOVELJSKEGA RUDARJA
V nedeljo se je pričelo tekmo

vanje tudi v celjsko-zasavskl no
gometni ligi. v kateri sodelujejo 
iz Zasavja moštva: Proletarec iz 
Zagorja. Svoboda iz Kisovca, Ru
dar in Bratstvo iz Hrastnika, na
dalje klubi s področja celjskega 
okraja: Celje, Olimp, Kovinar iz 
Štor, Rudar iz Velenja, Šoštanj, 
Bratstvo iz Rogatca ter Slovenj- 
ske Konjice.

Prav vsi smo bili prepričani, da 
bo v tem tekmovanju sodelovalo 
tudi moštvo Rudarja B iz Trbo
velj, a klubi iz Celja ln okolice 
so bili proti, tako da je prišlo v 
tekmovanje moštvo iz Rogatca, 
ki je bilo v tekmovanju lansko 
leto zadnje. Ker pa je nujno po
trebno, da moštvo Rudarja B 
tekmuje v določenem tekmova
nju, se bo verjetno priključilo 
ljubljanski skupini, kolikor ne 
bo prišlo do dogovora skupno z 
zagrebškimi klubi in ostalimi, da 
bi se osnovala slovensko-hrvaška 
liga rezervnih moštev, v kateri 
naj bi sodelovali Maribor, Branik 
ICladivar, Rudar, Dinamo, Loko
motiva, Zagreb in Varteks. Seve
da je to še vprašanje, o katerem 
se razpravlja in bomo o tem po- 
bliže poročali, ko bo zadeva re
šena.

Bratstvo visoko premagalo 
Brežice

Bratstvo iz Hrastnika ,1e v ne
deljo v tekmovanju celjsko-za- 
savske nogometne lige visoko 
porazilo Brežice, in sicer z re
zultatom 8:1.

Rudar iz Hrastnika je neodlo
čeno Igral z Rudarjem iz Velenja 
z rezultatom 2:2. KJsovška Svo
boda je izgubila proti Olimpu iz 
Celja z 1:0.

MLADINSKI NOGOMET
Rudarjevi mladinci iz Trboveli 

so imeli v nedeljo v gosteh za qel 
razred slabše moštvo »Save« iz 
Tacna Osemdeset minut igre v

kazenskem prostoru gostov Je do
mačim prineslo 10 golov, kar pa 
par ni realno ker se je žoga nekaj 
krat odbila od prečke. Sicer pa je 
goste rešil večjega poraza odlični 
vratar, ki ni kriv tega poraza.

Rezultat 10:0, strelci pa so bili 
Mak 3, Valant 3, Zlak 2. Osolniki. 
Kovačič 1.

Predvčerajšnjim je bila v No
vem mektu prijateljska nogo
metna tekma za brigadirje avto
ceste med zveznim ligašem 
»Vojvodino« iz Novega Slada 
in članom slovenske conske li
ge Rudarjem iz Trbovelj. Zaslu
žena so zmagali Trboveljčani z 
rezultatom 3:2.

Republiško košarkarsko liga
ODRED : RUDAR 60:50

O tej tekmi, ki je bila v Ljub
ljani, bi lahko dejali, da je bila 
nekakšna mešanica košarke ln 
rugbyja, saj so se domačini od
likovali z obilno mero grobosti In 
surovosti, tako da so gostje kma
lu morali odnesti z igrišča neza
vestnega igralca Piki j a, ki Je do
bil v trebuh tako hudo brco. da 
so g amorali prepeljati v bolniš
nico. Sicer pa Odred ni pokazal 
igre, ki bi bila vredna republiške
ga prvaka, a z zmago nad Rudar
jem si je znatno povečal možno
sti, da ta naslov tudi osvoji. Tu
di oba sodnika sta pripomogla k 
plitki zmagi Odreda, tako da tudi 
s to tekmo ni bila pretrgana tra
dicija zmag na ljubljansk - p te
renu.

Tud. ženske so tokrat zaigrale 
dobro kljub porazu 38:24, tako ča 
lahko trdimo, da bi z vestnejšimi 
treningi dosegle v tem tekmova
nju dosti več.

V zaostali tekmi iz spomladan
skega dela tekmovanja, ki Je bila 
v Trbovljah, je ekipa Rudarja 
prepričljivo premagala Celjane. 
Ne moremo reči, da so bili gost
je slabi nasprotniki, saj so poka
zali še kar zadovoljivo znanje in 
nekajkrat tudi z lepimi prodori 
In predvsem s požrtvovalnostjo 
navdušili gledalce.

Rudarjeva obramba Je bila to
krat na mestu, medtem ko so na

padalci, zlasti v prvem polčasu, 
precej grešili pri metih na koš, 
a tudi v podajanju so bili kaj ne
zanesljivi. V drugem delu igre je 
»šlo« malo bolje, tako da je bil 
rezultat popolnoma realen.

V predtekmi so košarkarice Ru
darja slavile zmago proti ženski 
ekipi »Celja« z rezultatom 40:17 
(19:8).

ŠAH V TRBOVLJAH
Prejšnji četrtek Je bil v domu 

SD »Rudarja« v Trbovljah brzo- 
turnir za šahovsko prvenstvo po
sameznikov v mesecu septembru 
Tekmovanja se je udeležilo 18 
šahistov. Do 7. kola Je vodil Jaz
bec ml., po porazu z Opresnikom 
pa sta ga dohitela inž. Drobež in 
Opresnik. Cez dve koli je vodil 
Opresnik, po lo kolu pa sta ga 
Jazbec ml in inž Drobež prehi
tela. Na žalost Je Opresnik moral 
v službo in Je tako odpadel v 
borbi za prvo mesto, ki sta ga si 
v mrtvem teku razdelila inž. Dro
bež in Jazbec ml. Odlično so za
igrali mladinci Borštnik. Urek in 
Kovač.

Končni vrstni red: 1. — 2. inž. 
Drobež in Jazbec ml. po 13 točk; 
3. Ivan Škrbec 11.5 točke: 4 Vik
tor Borštnik 11 točk; 5 Tone Dro
bež 10 točk; 6—7. Ciril Urek in 
Stefan Kovač po 9.5 točke; 8.-9. 
Vinko Vek in Ludvik Opresnik po 8 točk. 10. Miro Kranjc 7 točk itd.

(n)

MALI OGLASI
Dobro ohranjen Čevljarski šival

ni stroj »Singer« prodam za 45.000 
din. — Naslov v upravi lista

Namizna jabolka, hruške, obra
ne češplje ter sadje za prešanje 
prodaja po dnevni ceni Jože Go- 
MIFALI OGLASI

Sprejmem dva kleparska va
jenca s predpisano izobrazbo. — 
Mara Sener, kleparstvo, Bresta
nica 50.

Našel se Je otroški jopič. Dobi 
se v Centru RK Trbovlje.

prodam dober štedilnik zaradi 
selitve za 5.000 din. Iz prijaznosti 
se oglasite pri tov Gučku, klju
čavničarstvu. Trbovlje

Hišo v centru Trbovelj, na le
pem kraju, prodam. Lep sadni ln 
zelenjavni vrt. Ponudbe v oglasni 
oddelek pod šifro »Ni v skupno
sti«.

Jabolka in hruške za prešanje. 
najboljše kakovosti, prodaja Jože 
Goropevšek. Klek 5, Trbovlje.

ZAHVALA
Upravni odbor SD »Rudar«, Tr

bovlje, se najiskreneje zahvaljuje 
tognbolskecnu odboru in vsem 
ostalim, ki so aktivno sodelovali 
pri tomboli. Prav posebno pa se 
zahvaljuje vsem tistim, ki so v 
času del na nogometnem igrišču 
opravljali prostovoljne delovne 
ure.

ZAHVALE
Zahvala vsem, ki ste ob izgubi 

našega moža in ata

IVANA LAPORNIKA
z nami sočustvovali, mu darovali 
cvetje in mu na kakršenkoli način 
Izkazali poslednjo čast.

Naša prisrčna hvala soprogi ma
gistra Malavašiča, zahvala tudi 
zdravnikom, sosedom, pevcem, 
Del. godbi in vsem, ki so ga spre
mili na njegovi zadnji poti.

Žalujoča žena, sin z družino 
in sorodniki.

Z IZLAK NAD ZAGORJEM
Vprašanje spomenika. — Vsi 

turisti, ki prihajajo v toplice na 
Izlakah, se vprašujejo, zakaj je 
spomenik, ki je stal nekoč sredi 
dvorišča pred sindikalnim do
mom, zdaj skrit tam zadaj pri 
drvarnici, da ga pač ne bo kdo 
videl.

Ker je spomenik edina zgodo
vinska vrednost toplic, ki si Jo 
vsak. ki pride na Izlake, rad 
ogleda, se mi zdi, da bi bilo prav 
če bi našel lepše mesto v parku, 
ki je pred kopališčem.

Šoferski izpiti. — Pred dnevi 
so bili pri nas ponovni šoferski 
amaterski Izpiti. Kandidatov Je 
bilo 60. Od teh je napravilo iz
pit z uspehom 40, dvajset pa ga 
bo moralo ponavljati. Poudarjam 
pa, da Izpita niso izdelali večino, 
ma tisti, ki ga niso opravili pre
ko AMD In so se kar sami prigla
sili. — Vsem tistim, ki so izpit iz
delali in se bodo zdaj brez skrbi 
vozili s svojim »konjičkom«, če
stitamo iskreno z željo, da bi bllj 
trezni in previdni vozniki, de na 
bi, brž ko bi se pojavili na cesti« 
ogrožali pešcev.

Minka Grobljar



Zanimive podatke o mestu Jugoslavi
je v svetu nudi »lUa^narodni
pregled' v obsežnem Statističnem leto
pisu FLRJ za leto 195S v izdaji Zvezne
ga zavoda za statistiko. Zaradi razlik v 
metodah izračunavanja podatkov In 
razlik v družbeno-gospodarskih institu
cijah posameznih dežel in Jugoslavije 
Je vzporejanje navedenih podatkov si
cer težje, vendar je mogoče iz njih na
praviti določene zaključke.

V vseh področjih je Jugoslavija pu 
vojni napravila velik napredek. Toda 
ko primerjamo podatke, vidimo, kako 
daleč je naša država za razvitimi drža
vami. To dejstvo samer potrjuje straho
vito predvojno zaostalost, ki jo moramo 
premagati.

Družbena last proizvajalnih sredstev 
in družbena pristojnost v razpodelitvi 
narodnega dohodka omogočata, da je 
ustvarjeno bogastvo v naši državi do
stopnejše širokim slojem prebivalstva 
kot v državah s privatnim kapitalistič
nim gospodarstvom in razdelitvijo. Ta 
razlika v sistemih postavlja Jugoslavijo 
na nekoliko ugodnejše mesto, kot to 
prikazujejo primerjalni podatki.

GOSPODARSTVO
Potrošnja celokupne energije Je me

rilo gospodarske moči in življenjskega 
standarda. Ce jo izrazimo v tonah po 
premogu, je njegova potrošnja znašala 
na 1 prebivalca na celem svetu leta 1937 
0,94 tone, a leta 1956 — 1,35 tone. V 
Jugoslaviji je znašala ta poraba leta 
1937 — 0,18 tone (med 22 evropskimi 
državami sta bili samo Bolgarija in 
Grčija za nami, od 11 evidentiranih 
azijskih držav pa sta bili Japonska in 
Malajska pred nami), a leta 1956 je zna
šala ta poraba pri nas 0,58 tone na pre
bivalca (med 24 evropskimi državami, 
ki jih navaja omenjeni letopis, sta sa
mo Grčija in Portugalska za nami).

Neka činjenica, ki jo naša javnost 
morda ne pozna, pa nas more zelo raz
veseliti: po tempu industrijskega vzpo
na je Jugoslavija po vojni — na prvem 
mestu na svetu. Industrializiramo sc 
hitreje kot katerakoli druga država, če
prav smo glede nivoja industrijskega 
razvoja še vedno daleč za razvifmi in
dustrijskimi državami. Celokupna pro
izvodnja industrije in rudarstva celega 
sveta je bila leta 1956 dvakrat večja 
kot pred vojno, a jugoslovanska trikrat. 
To je naš največji uspeh.

STANOVANJA
Stanovanja so svetovni, a še bolj ju

goslovanski problem, po težini morda 
na prvem mestu. Vsi vemo, da stano
vanj nimamo dovolj. Zanimivo je med
tem, da ima izmed 18 evidentiranih ev
ropskih držav (brez ZSSR in drugih 
vzhodnoevropskih držav, a vključno 
CSR) Jugoslavija od skupno razpolož
ljivih stanovanj v mestih največji od
stotek enosobnih in dvosobnih stano
vanj — 79,8°/o. To je drugače v težavni 
stanovanjski situaciji pravilna orienta
cija, Toda sledeči podatki pokažejo ni
zek standard jugoslovanskih mestnih 
stanovanj: tekočo vodo ima vsega 28,8’’/o 
naših mestnih stanovanj in smo med 11 
anketiranimi evropskimi državami na 
zadnjem mestu. V jugoslovanskih me
stih je elektrificirano 87,3s/o stanovanj. 
Med 14 anketiranimi evropskimi drža

vami smo mi na desetem mestu in sta 
za nami Grčija in Portugalska. Kopal
nico ima 17'Vu naših mestnih stanovanj 
in smo glede tega na enajstem mestu. 
Nezadostno število stanovanj, a posebno 
njihov nizek standard težko obtožujeta 
predvojno preteklost. Da bomo to pre
magali — bo že obsežna naloga genera
cij. Drugače je glede stanovanj v vsa
kem pogledu na najboljšem Švica.

MOTORNI PROMET. TELEFONI, 
PISMA ...

Promet je krvni obtok države: proiz
vod postane blago, ko se dostavi po
trošniku. Cestni motorni promet se po 
celem svetu naglo razvija in tudi pri 
nas. Leta 1937 smo imeli vsega skupaj 
11.000 potniških motornih vozil ter 4.009 
kamionov in avtobusov. Leta 1956 smo 
imeli 15.000 potniških vozil in 24.000 
kamionov in avtobusov. Vendar smo 
pred vojno in dones glede tega po po
datkih omenjenega letopisa med 14, v 
glavnem zahodnoevropskimi državami, 
še na zadnjem mestu.

Jugoslovani si malo dopisujemo. Leta 
1937 so si naši prebivalci pisali drug 
drugemu 481.357 pisem In kart. Iz ino
zemstva smo prejeli 31.720 pisemskih 
pošiljk, v tujino pa smo jih odposlali 
23.883. Leta 1956 se je število pisem
skih pošiljk povečalo na 533.087, a šte
vilo iz tujine poslanih pošiljk se je zni
žalo na 15.941, v inozemstvo pa smo po

slali 17.378 pošiljk čeravno dopisovanj" 
v obeh smereh iz leta v leto raste. Bolj 
kot pri nas si dopisujejo ljudje v Bel
giji, Holandiji. Švici, Avstriji. Švedski 
— četudi jih je po številu manj.

Leta 1937 je bilo v-Jugoslaviji v upo
rabi 54.00!) telefonskih aparatov. Med 
20 evidentiranimi evropskimi drjavami 
smo bili na 18. mestu. Samo Grčija in 
Bolgarija sta za nami. Leta 1956 pa je 
bilo v Jugoslaviji že 175.000 telefonov. 
To je pomemben napredek, vendar smo 
bili izmed 17 evidentiranih evropskih 
držav na 16. mestu in je za nami samo 
Grčija.

Pred vojno je bilo v Jugoslaviji vsega 
skupaj 155.000 radijskih aparatov. Med 
20 evropskimi državami smo bili na 16. 
mestu. Mani radijskih aparatov so ime
le Grčija, Portugalska in Bolgarija. Le
ta 1957 pa smo imeli pri nas že 890.000 
radijskih .aparatov, vendar smo še na 
16. mestu Po absolutnem številu teh 
aparatov so pred nami vse razvitejše 
evropske države z manjšim številom 
prebivalcev.

V razmerju s številom prebivalstva 
sodimo med države z razvitim tiskom. 
Leta 1956 smo na primer natiskali 5.276 
raznovrstnih del iz literature, filozofije, 
družbenih in prirodoslovnih ved itd. 
ZDA, ki imajo osem do devetkrat več 
prebivalcev, kot jih ima Jugoslavija, so 
izdale v navedenem letu vsega nekaj 
več kot dvakrat toliko del.

V zdravstvu smo dosegli lepe 
uspehe, vendar smo po številu prebi
valcev na enega zdravnika (1960) med 
18 evropskimi državami na zadnjem 
mestu itd.

Težko je v relativno kratkem času 
odpraviti mačehovsko skrb v naši pre
teklosti. To moramo imeti vedno pred 
očmi, če primerjamo današnjo stopnjo 
(azvoja nase države z razvitejšimi dr
žavami. Vclibor Popovič

ZAČETKI PARTIZANSKIH MINERJEV
»PR V, EKSPLOZIV SMO DOBILI IZ NERAZSTRELJENIH ITALIJANSKIH GRANAT...«v

(Iz pogovora s komandirjem 
zasavskih minercev tovarišem 

Ivanom Okrajškom)

Ime tov. Ivana Okraj šk a 
sem že zapisal v Zasavskem 
tedniku ob priliki, ko sem 
prikazal part.zanski napad s 
peklenskim strojem na nem
ško postojanko na Vačah v 
juliju leta 1944. Ta stroj je 
izdeial tov. Okrajšek, splošno 
znan med zasavskimi in šta
jerskimi partozani kot m.ne- 
ree Ivan. Naši nekdanji borci 
ga poznajo le pod tem ime
nom, za njegovo rodbinsko 
ime ni vedel n.tiče. Ker me je 
ta izredno popularni mož za
nimal, sem poizvedoval za 
njim tu/ in tam, njegova po
doba drznega partizanskega 
minerja pa je rasla pred me
noj še po pripovedovanju tov. 
Cveta Vidoviča, nekdanjega 
komisarja Zasavskega bata
ljona. pa polkovnika tov- Pe- 
ra Brajoviča. ki je zdaj ko-

V Amsterdamu že nekaj Sasa 
razpravljajo astronavti Iz vsega 
aveta. Njihova konferenca gre »1- 
cer že proti kraju, doslej pa so 
obravnavali že veS problemov, 
posebno le o »radioaktivnem po
lju«, ki obdaja Zemljo vse od 1*J 
kilometrov navzgor.

Zelo nevarna izžarevanja v prej 
omenjenem radioaktivnem polju, 
ki bi mogla umoriti Človeka v 
nekaj urah. bo mogoSe v skorajš
nji hodofnost! povsem odstraniti 
Pri tem naj bi služili umetni sa
teliti. To Je teza, ki Jo postavlja 
profesor Fred Singer z univerze 
v Marylandu. Do teh zaključkov 
Je profesor Singer prišel po treh 
letih študija. Postavil Je teorijo, 
po kateri se zbira na tolikšni vl- 
ilni okoli Zemlje radioaktivni 
pas Ta pas sega po Slngerjevem 
ur. n iu vse do St tlsoC kilomet
rov visoko. Pri tej točki radio
aktivnost sicer ne preneha, ven
dar je do tu »smrtno« Intenzivna. 
Najbolj Intenzivna radioaktivnost 
Je v višini 9.50» kilometrov.

Singer pravi, da bi skozi to ra
dioaktivno področje ne mogel 
človek niti s avlnčenlm oklepom, 
ker bi ga niti U ne mogel dovolj 
zavarovati. Hkrati pa M bili takt

mandant v Novem Sadu, in 
drugih. Predel sem vse mre
že' na vse strani in sem zve
del, da živi tov. Ivan Okraj
šek kot lovski nadzornik na

svinčeni oklepi pretežki za vse- 
mlrske polete. S svojevrstnimi sa
teliti, ki jih Singer Imenuje »sa 
teliti — metle«, pa bi se dala tod 
utreti pot, ker bi sateliti — metle 
pritegnili večino protonov, ki se
stavljajo to radioaktivno polje. 
Kn satelit, ki bi Imel premer de
set metrov in ki bi bil primerno 
opremljen, bi vso to radioaktiv
no polje pometel v enem letu. Iz 
tega sledi, da bi se to »polje* da
lo očistiti že v enem mesecu, se
veda bi morali semkaj poslati li 
takih satelitov. Umetni sateliti — 
metle, ki bi Jih pognali v to vi
šino, bi pa ne pometli vseh teh 
nevarnih elementov, pač pa bi 
zgoščenost radioaktivnosti zmanj
šali na mero, da bi zadostovala 
te navadna zaščitna obleka.

V Amsterdamu sta vzbudila po
sebno pozornost tudi ameriška 
znanstvenika Bela Karlovvltz in 
Bernard f.etvls s svojim načrtom 
vsemirske ladje na magnetni po
gon. Ko bi ta ladja prispela v 
vsemlrje, bi začela oddajati veli
ke količine elektronov. Učinek 
tega 7)1 Ml v tem, da bi se okoli 
ladje začela zbirati »elrktromag- 
netlčna gmota« ali kot JI on pra
vi »elektromagnetlčnl pas«, ki bi

Kočevskem. Konec letošnjega 
avgusta sem ga obiskal.

Tega srečanja s slavnim mi- 
nercem in njegovo ženo Pav
lo, rojeno Čebela — Tomaže-

prlvlačeval vodikove atome. Tl bi 
te nato ml ladje odbijali, ln to bi 
povzročilo nekakšno suvanje 
elektromagnetnega polja naprej, 
magnetno polje pa hi vleklo za 
seboj vsemirsko ladjo.

Na konferenci v Amsterdamu 
Je tudi nemški strokovnjak r.a 
rakete Wernher von Braun, ki le 
Američanom pomagal, da so po
gnali v vsemlrje svoj Explorer. 
Von Braun bi bil .moral že Imeti 
svoj referat, za katerega vlada 
veliko zanimanje, vendar Je mo
raš ameriški strokovnjak nem
škega porekla svoje poročilo od
ložiti, ker se je ponesrečil.

Ko smo že prt velikih načrtih 
bodočnosti, omenimo še nekaj 
novic iz. Sovjetske zveze, ki so si
cer mnogo bolj »zemeljske«, bolj 
»konkretne«, ki pa niso nič manj 
grandiozne. Husi pripravljajo na
črt, kako odstraniti led z lo mi
lijonov kvadratnih kilometrov Si
birije, ki Jih sedal pokriva led-ln 
»neg. S tem bi sl Sovjeti utrli 
plovno pot čez Severni tečaj. To 
bi privedlo tudi do sprememb« 
temperature v svetu.

To bi se dalo do««čl z enostav
nim Izkoriščanjem zalivskega to-

tova iz Desna, ki je bila tudi 
med NOV vrla aktuvistka OF, 
sem bil še bolj vesel, ker sta 
oba zasavska domačina (Pe
sen je vas v okolici Vač in 
Kresnic). Tov. Ivan Okrajšek 
se je rodil v vasici Roje pn 
Gabrovki nad Litijo- Njegov 
oče je bil trboveljski rudar in 
je pozneje služboval tudi v 
Leobnu na Štajerskem. Kot 
upokojenec se je naselil na 
Dole nad Litijo, kjer je Ivan 
preživel svojo mladost. Ob 
vdoru okupatorja so Ivanove 
starše izselili na Poljsko, sam 
pa je vstopil v OF in vzdrže
val zvezo med Nemčijo in 
Italijo in je imel zato dve 
državni legitimaciji; kadar je 
prestopil mejo v bližini Ga
brovke, je zamenjal legitima
ciji, ki ju je skrival na ostreš
ju v samotni zidanici v ob
mejnem pasu.

V partizane je vstopil v 
Gubčevo brigado, kjer mu je 
bil komandant Pera Brajovič,

METLI
ka. Tako piše sovjetska znanstve
na revija »Globus«, in o tem na
črtu so razpravljali tudi na zase
danju delegatov Bvetovne meteo
rološke organizacije v Ženevi. 
Sovjeti bi bili pripravljeni zgra
diti velikanski Jez In potujoče 
atomske centrale v Behrtngovl 
ožini. Te atomske elektrarne bi 
poganjale velikanske vodne čr
palke. Preko Jeza bi lz Arktične
ga morja črpali vodo v Tihi oce
an In s tem omogočili, da bi voda 
Zalivskega toka šla pod ledom 
mnogo više proti severu. Toplejša 
voda Zalivskega toka bi počasi 
izpodjedala od spodat led.

Sovjeti so glede tega napravili 
tudi konkreten proračun. Po nji
hovem bi gradbeni stroški vsega 
tega znašali tisoč milijard fun
tov šterllngov. Seveda hi za iz
vedbo tega velikanskega načrta 
bilo potrebno tudi sodelovanje 
Združenih držav ln Kanade.

Pisec članka, ki razglablja e 
tem načrtu, pravi, da M mogla 
Zemlja v tem primeru sprejeti 
mnogo več toplote, ln že po ne
kaj letih, morda celo v treh, bi v 
Moskvi, New Y°rku ln Londonu 
pozimi ne bilo več tako hladno.

ki je prišel v Slovenijo po 
nalogu Glavnega štaba; vsa ta 
skupina 10 oficirjev je dobila 
pred odhodom v Slovenijo 
osebna navodila tov. Tita in 
tov. Rankoviča.

Ivan Okrajšek je postal 
minerec in ker se je dobro iz
kazal pri napadu na italijan
ski tovorni vlak v bližini 
Trebnjega, je odšel v miner
sko šolo v Semič. Komandant 
Stane ga je s posebnimi navo
dili poslal v Zasavje in na 
štajersko ozemlje.

Tovariš Ivan mi je pripo
vedoval na moje vprašanje, 
kje so dobivali prvo razstre
livo, takole: »Ko smo se za
drževali na Trški gori pri No
vem mestu, so nas obstrelje
vali Italijani. Napadali so nas 
s težkimi havbicami iz Nove
ga mesta. Ko smo pregnali 
prvi strah, smo šteli strele v 
daljavi in eksplozije v naši 
bližini. Včasih kak izdelek ni 
razneslo. Zato smo ga miner- 
ci poiskali in smo nerazstre- 
ljeno granato prenesli na kak 
pripraven kraj. jo položili na 
stol, eden od nas jo je zaja
hal, kakor zasedeš konja, in 
jo tiščal, da se ni premiikala. 
Nato smo previdno odvili kap- 
selj ln granato razstavili in 
smo na ta način prišli do 
razstreliva, s katerim smo po
tem minirali italijanske vlake 
na dolenjski progi in kasneje 
tudi vlake v Zasavju. Iz take
ga eksploziva smo izdelovali 
potem tudi razstrelivo, s ka
terim smo napadli rudninski 
rov v Kisovcu pri Zagorju, 
nemško postojanko na Va
čah, pa tudi transformator 
litij ske predilnice in vodno 
črpalko ob reki Savi, s katero 
je litijska predilnica črpala 
vodo na pogon tovarne. Po 
tem napadu pa je predilnica 
ustavila svoje delo.«

To so bili veliki uspehi, ki 
so jih dosegli mimarci Ivana 
Okrajška in zato je še danes 
popularen vsepovsod. Ni mi 
bilo žal poti do njega ih po
menka o delu minercev.

Jože Župančič, Litija

Komandir zasavskih minercev Ivan Okrajšek (3. partizan s pu
ško) v družbi Vilka Kosa lz Litije, na levi partizana, minerca 

Stefana Kovača lz Desna pod Slivno.

UMETNI SATELITI -

Krištof Dimač
PO POVESTI JACKA LONDONA Riše: I. Spifaler

64. Dimač je stisnil pesti in je za trenutek videl rdeče. 
Oba gospoda sta se plaho umaknila. — Čok je opazil nje
govo neodločnost in je posegel vmes: »Cuj, Dimač, prav 
nič me ne mika še nadalje služiti takim ostudnim lopovom. 
Midva ostaneva skupaj, razumeš? Zdaj pa vzemi svojo 
stvari in jo mahni doli k »Losjemu rogu«. Tam me po
čakaj! Tu bom vzdignil malo prahu okoli sebe.«

55. Čez dobre pol ure se je Čok prikazal pri »Losjem 
rogu«. Členki na prstih so mu krvaveli in kožo je imel 
na enem licu posneto. — »Če bi ti vedel, kakšna je njuna 
soba,« je rekel Dlmaču, ko sta stala v točilnici, in se 
radostno smehljal. »Če bi ji rekel pretepačnica, ne bi 
zadel. Stavim dolar proti ocvrtemu krofu, da ju teden

66. »ZtjaJ pa morava preračunati, kako se bo dalo živeti- 
Losjo meso stane dva dolarja, pa ga sploh ne prodajajo- 
Denarja imava toliko, da se lahko preživiva mesec dni ln 
sl še nakupiva orožja In streliva. Če pa ne bova imelo 
v šestih tednih pet tisoč funtov losjega mesa, sc vrnem in 
poprosim tisto zalego na griču za odpuščanje.« — Čok j* 
dvignil čašo: »Pristen mesojedec sl, drugega te bom p® 
že naučil.«

AGATHA CHRISTIE

43 Hiša na sipini
KRIMINALNI ROMAN

»Res je. No, Hastings, ali ste bolj zadovoljni, ker se spet nekaj 
dogaja?«

»Seveda. Vendar mi/povejte: ste to pričakovali?«
»Ne — ne povem. To je, nisem vse predvidel, kar še pride. Omejil 

sem se na to, da sem si dopovedoval, da.se bo nekaj predvidenega zgodilo, 
oziroma da bom zvedel za vzrok tega dogodka, ki mora slediti... vendar, 
kaj sem že hotel omeniti, ko je zazvonil telefon? Ah, že vem. O pismu 
gospodične Maggie. Rad bi ga še enkrat prebral, ker podzavestno čutim, 
da je nekaj v njem,' kar me bo osupnilo.«

Vzel ga Je z mize in ga čital, čital, medtem ko sem se sam sprehajal 
po sobi ln končno obstal pri oknu, da bi opazoval jahte v zalivu.

Iznenada sem za seboj slišal vzklik.
Moj prijatelj se je z obema rokama tolkel po glavi. »Ali sem bil jaz, 

nesrečnež, slep?« je stokal.
»A kaj je vendar, Poirot?«
»Zapleteno, sem dejal jaz — bedak? Zapleteno? Ne, kar najbolj eno

stavno. In jaz, nesrečnež, nisem videl... nič«
»Poirot, razjasnite 6e že.«
»Le čakajte, čakajte — sedaj ne govoriva preveč. Moram se zbrati, 

urediti misli ob tem presenetljivem odkritju.«
In nemo je proučeval svojo listo vprašanj ter marljivo premikal 

ustnice. Enkrat, dvakrat je pomenljivo prikimal. Nato je odložil listo, se 
naslonil na stolu nazaj in zaprl oči, tako da sem mislil, da je zaspal.

Čez nekaj časa je z vzdihom odprl oči. »Da, sedaj se vsaka malenkost 
spaja s celotno predstavo. Tudi vse one stvari, ki so me do sedaj motile 
in se mi dozdevale nekoliko nenaravne.«

»Mislite, da vse veste?«
»Skoral vse, Hastings. V marsikakem pogledu sem v svojih zaključkih 

zadel v črno, pri drugih sem bil zopet zelo oddaljen od stvarnosti. Poslal 
bom danes v London dve brzojavki, vendar odgovor nanje imam že sedaj 
Tukaj namreč!« Prijel se je za čelo.

»In ko boste prejeli odgovor?« sem radovedno silil v njega. V trenut
ku je bil na nogah. »Prijatelj moj, se še spominjate, da je gospodična 
Mick nekoč dejala, da si je vedno želela v hiši insceniratj kakšen prizor’ 
D*ies ponoči se ji bo želja izpolnila, le s to edino razliko, da bo ta prizor 
Izpeljal Hercule Poirot, a gospodična Nick bo pri tem odigrala svojo 
vlogo.« Nenadoma se je satansko zarežal. -Sodeloval bo tudi duh. Ha- 
sfcLngs. Pravi pravcati duh. V Končnici, kjer pred tem ni nikoli strašilo!.. 
Jle, ne,« se je branil, ko sem ga hotel zopet vprašati, »več ne povem 
Ddnes ponoči borrto zaigrali neko komedijo, v kateri se bo razkrila resnica 
Do tedaj pa moramo urediti še precej stvari, zelo veliko.«

Kot veter je odvihral iz sobe.

19.
Tisto noč se je v Končnici zbrala kaj - iiuščina.
Poirot je ves dan komaj prišel na spregled, celo kosil je zunaj, vendar 

me je obvestil, naj bom ob devetih v Končnici. Večerna obleka ni potreb
na. Vse se mi je dozdevalo kot precej smešne sanje.

Po prihodu so me odvedli v jedilnico, kjer sem, ko sem se ozrl, ugoto
vil, da so navzoče vse osebe na listi od A do K in ni manjkala niti ena, 
z izjemo skrivnostnega K, ki naj bi bil predstava naše fantazije.

Celo mrs. Croft so v bolniškem stolu pripeljali sem. Prijazno ml je 
prikimala. »Kajne, to je pa presenečenje?« je dejala in mi ponudila roko 
-Za mene je tudi sprememba. Morda bi morala večkrat poskusiti, da malo 
odidem iz naše hišice. Sedite k meni, stotnik Hastings. Čutim, da bo to 
grozno. Vendar mr. Vyse vztraja pri tem.«

»Mr. Vyse?« Mislil sem, da nisem prav razumel, vendar je ime 
ponovila.

V tem trenutku pa se je odvetnik, ki je slonel na robu kamina, šepe
tajo resno razgovarjal z mojim malim belgijskim prijateljem. Ellen, 
Nickina gospodinja, ge je usedla na stol v bližini vrat, tik nje pa je sopeč 
in raven kot sveča sedel njen zoprni mož, medtem ko se je mali Alfred 
neugodno predeval sem in tja med materjo in očetom. Ostala družba Je 
sedela na sredini okoli mize. Frederica v svoji črni obleki, zraven Laza- 
ru-s, George Challenger in Croft, na drugi strani mize jaz in poleg mene 
mrs. Croft. Po pozdravu se je Charles Vyse usedel na konec mize, a Poirot 
na slol poleg Lazarusa. Kot je kazalo, glavni iniciator tega prizora ni 
nameraval prevzeti glavne vloge, temveč je prevzel vodstvo Nickin 
bratranec.

Končno je mladi odvetnik vstal in se je zdel prav tako uraden, umir
jen in hladen kot vedno. »Je precej nenavaden sestanek, na katerem smo 
se nocoj zbrali,« je pričel. -Vendar so okolnosti tako čudne, se pravi okol- 
nosti, zaradi katerih je umrla moja sestrična. Jasnost bo prinesl i Selc 
autopsia. vendar že sedaj komaj obstaja dvom, da je nastopila njena smrt

zaradi zastrupljanja, ker so ji premišljeno stregli po življenju. Vendar se 
nočem, ker je to stvar policije, tukaj predolgo zadržati.

Običajno prečitajo oporoko umrle osebe šele po pogrebu, vendar sen1 
privolil na izrecno željo mr. Poirota, da jo prečitamo nocoj. Zaradi teg* 
so tudi vas, cenjena druščina, prosili, da pridete nocoj. Kot, sem že omeni'- 
so okoliščine tako nenavadne, da smo tokrat opustili običajno navado- 
kar je oprostljivo.

Oporoka je, čeprav je bila napisana že preteklega februarja, prišla v 
moje roke šele danes zjutraj. Rokopis je nedvomno od moje umrle 
sestrične. Prav tako sta tudi podpisa zakonitih prič.«

Umolknil je in se odkašljeval dolgo in glasno. Vse oči so bile uprte 
vanj, medtem ko je on počasi potegnil iz dolgega pisemskega ovoja nava
den list papirja, kakršen je ležal na Nickini pisalni mizi.

»Ni veliko,« je razlagal mr. Vyse m po ponovnem premoru začel;
-Tako se glasi poslednja volja Magdale Buckley: Odločam, da se vsi 

stroški, povezani z mojo smrtjo, poravnajo in imenujem svojega bratran
ca Charlesa Vysea za izvršilca moje poslednje volje. Zapuščam vse. kat- 
sem posedovala v trenutku svoje smrti. Miidrcd Croftovi v priznanje z® 
njeno delo pri mojem očetu Phillpu Buckle.yu, ki ne more biti poplačano 
z vsem bogastvom tega sveta.

Magdala Buckley
Priči: Ellen Wi!son, William Wilson.«
Vse prizadevanje, da bi prikril svoto osuplost, Je bilo zaman in nnl* 

slim, da niso bili ostali navzoči nič manj presenečeni. Edino in sam® 
mrs. Croft je razumevajoče prikimavala z glavo. .

-Res Je,« je dejala preprosto, »čeprav nisem hotela nikoli reči hi* 
besedice. Philip Bucklev se je nekega dne pojavil pri nas v Avstraliji ih ee 
bi mu jaz tedaj no pomagala .. vendar pustimo preteklost pri miru. B*13 
ie skrivnost in skrivnost naj tudi ostane. Videti pa je. da je Nick o teh1 
vedela in JI je bržkone to zaupal njen oče.«

(Dalje prihodnji«


